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Sunt sighetean din naştere, am crescut în 
acest oraş, sunt legat de el, aici este toată 
familia şi aici se află cei mai importanţi 
oameni din viaţa mea. Acest oraş mi
nunat, cu istoria, cultura şi mai ales cu 
oamenii lui mau făcut ceea ce sunt 
astăzi şi miau dăruit atât de mult şi atât 
de multe. Este datoria mea de onoare 
să întorc acest bine, să ajut şi eu această 
comunitate de oameni minunaţi, să dau 
ceva înapoi celor care au fost lângă mine, 
fie colegi de şcoală sau de joacă, parteneri 
de afaceri, rude sau concetăţeni deai 
mei. Am încercat să fac acest lucru prin 
implicarea mea în administraţia publică 
locală. 
Am pornit, în 2008, acest drum, luând ca 
şi crez, principiu şi promisiune de onoare 
credinţa în Dumnezeu şi în oameni, cu 
conştiinţa că reprezint o comunitate care 
este şi trebuie să fie mândră de trecutul 
său şi trebuie să aibă mare încredere în 
viitorul său. Noi, aleşii Sighetului şi ai 
Maramureşului în general, trebuie să fim 
modeşti pentru noi, dar nu avem dreptul 

să fim modeşti pentru comunităţile pe 
care le reprezentăm, aşa cum spunea 
şi I.C. Brătianu. De aceea, o să susţin 
cu tăria omului care spune adevărul că 
Sighetul merită să redevină un important 
pol cultural, economic, social şi turistic 
al Maramureşului. În proiectul politic 
din 2008, am propus mai multe măsuri 
care vizau dezvoltarea municipiului Si
ghe tu Marmaţiei pe multiple planuri: 
economic, social, infrastructură, mediu, 
sănătate, energie şi educaţie. În calitate de 
viceprimar, atât cât miau permis atribuţiile, 
am luptat pentru implementarea acestor 
măsuri de către Consiliul Local. Acum, 
prin larga consultare a cetăţenilor, am 
dorit să construim împreună priorităţi, 
soluţii, să construim împreună Sighetul 
de mâine. Experienţa acumulată în funcţia 
de viceprimar ma pregătit pentru a putea 
transforma în realitate visul numit Sighet. 

Cu stimă, 
Ovidiu Nemeş   

Ovidiu Neme;,  
viceprimar Sighetu Marmaţiei

Florin Tătaru, deputat PSD,,Dragi sigheteni,

Noi, aleşii Sighetului 
şi ai Maramureşului 

în general, trebuie 
să fim modeşti 

pentru noi, dar nu 
avem dreptul să 

fim modeşti pentru 
comunităţile pe care 
le reprezentăm, aşa 

cum spunea şi I.C. 
Brătianu.

Acest articol face parte dintro 
serie dedicată dezvoltării Mara
mureşului, însă schimbările 
politice prilejuite de debarcarea 

guvernului PDL merită o atenţie specială.
Dupa o bătălie politică importantă de 3 
ani, împotriva unui regim politic care a 
guvernat prin derapaje democratice şi care a 
creat un sentiment de apăsare, deprimare şi 
de tensiune socială maximă, care a respectat 
mai multe imperative externe decât interne 
şi nu ştim încă dacă în beneficiul nostru 
strategic, acum suntem în ipostaza de a le 
corecta.
Din fericire pentru toţi, guvernele nele gi
time care au condus România de ceva timp 
au fost doborâte, aşa cum era şi normal. 
Prima condiţie a unei guvernări corecte 
este să respecte voinţa electoratului şi asta 
se întâmplă acum: cea mai importantă 
forţă politică a ţării, USL a dat primul
ministru şi guvernul. Acum se pune 
problema performanţei pentru că, în 
opinia noastră, până acum, sa guvernat nu 
pe baza principiilor, ci în beneficiul unor 
grupuri de interese particulare fapt ce a 
afectat întreaga economie şi societate.
De la centru în provincie însă drumul e 
lung. De mult ori chiar dacă sau întâmplat 
lucruri bune la centru, în judeţe situaţiile 
nu sau schimbat şi uneori invers. 
În cazul Maramureşului, nici la centru, 
nici în provincie nu sau întâmplat lucruri 
bune, fapt ce ar trebuie să se schimbe. 
Dacă până acum am vorbit de potenţialul de 
dezvoltare pe domenii specifice(agricultură, 
turism), astăzi, pentru că suntem în 
preajma unei schimbări, voi vorbi despre 
principii politice, administraţie publică şi 
performanţă.
O guvernare porneşte bine la drum, atunci 
când sunt stabilite principii corecte şi 
programe realiste, coerente şi transparente 
din partea actorilor politici. Dacă partidele 
politice şi politicienii anunţă, promovează 

şi respectă principiile asumate şi aplică 
ceea ce spun atunci nu există nici un motiv 
pentru ca guvernarea să nu fie un succes. 
Principiul politic pe care îl urmăresc în 
principal, pentru a nu se mai întâmpla ce se 
întâmplă de 20 de ani este traseismul politic. 
Traseiştii politici, cu excepţii minore, au 
fost plaga politică majoră care a permis 
supravieţuirea unei guvernări nelegitime 
timp de mulţi ani după revoluţie. Un po
litician care schimbă partidul pentru 
diferite motive şi nu poate să facă bine celor 
ce lau ales, poate fi o mutare interesantă, 
însă nu când eşti la putere. Odată ce ai 
fost ales în funcţie din partea unui partid 
şi ajungi la putere, la butoane cum se 
spu ne, şi nu poate să îşi îndeplinească 
mandatul, atunci are două opţiuni: ori 
îşi convinge electoratul să aibă răbdare 
pâ nă va putea să realizeze ce şia propus 
pentru că acel context este nefavorabil, fie 
îşi dă demisia din funcţia aleasă dacă tre

ce la o altă formaţiune politică. Aşa este 
CORECT, aşa este transparent, aşa este 
favorabil cetăţeanului. Am fost înşelaţi de 
multe ori de oameni care au spus altceva 
în fiecare an şi oamenii au şi uitat că pot 
fi pedepsiţi aceşti politicieni pentru că au 
văzut că le merge. Justiţia socială trebuie să 
fie un principiu în politică şi nu doar un 
concept. Trădătorii de profesie au încercat 
în campania dusă de mine să mintă şi să 
han dicapeze cetăţeanul ca să trăiască mai 
bine.
În ceea ce priveşte administraţia publică, 
guvernarea, fie centrală, fie locală, are 
performanţe dacă se respectă principiile 
etice ale serviciului public. Guvernezi 
pentru cetăţeni şi nu doar administrezi sau 
direcţionezi bani publici pentru camarila 
de partid. Semnezi contracte din banul 
cetăţeanului, al vostru, al meu, al tuturor 
pentru ca tot nouă să ne fie bine, mai bine, 
pentru că de aceasta există stat şi instituţii, 
să servească societatea şi economia, în 

beneficiul tuturor, însemnând aici bene
ficiul pentru cât mai mulţi.
Administraţia publică se combină cu 
poli tică doar în momentul direcţiilor 
în care are de mers un guvern, care 
promovează fie politici sociale, fie politici 
economice adaptate la contexte politice 
interne, internaţionale şi de timp. După 
ce publicul, cetăţenii au ales, în alegeri 
democratice, capătă legitimitate de a 
stabili direcţiile de dezvoltare pentru că de 
aceea au fost investiţi cu încredere. După 
aceasta, administraţia publică transpune 
direcţiile de dezvoltare ale politicienilor, 
ale partidelor şi alianţelor, în practică, 
prin legi, prin proiecte, prin politici prin 
practici legale transparente.

Când administraţia publică nu are 
practici corecte şi transparente, o 
guvernare centrală sau locală devine 
coruptă şi nelegitimă. Nu după bunul 
plac al politicienilor, ci după principii 
corecte şi transparente.

Administraţia locală are performanţe şi 
dacă sunt profesionişti în administraţie. 
Trebuie oprit trendul distructiv de a 
elimina din sistem pe profesionişti doar 
pentru prietenii politice. O guvernare deş
teaptă se bazează pe competenţe deo se bite, 
pe ştiinţă, nu pe presupuneri.
Economia, educaţia, socialul are la bază 
cunoaştere şi cifre pe care profesioniştii le 
cunosc. Suntem în UE, iar profesioniştii şi 
competenţii pot să se descurce în hăţişul 
legislativ şi ştiinţific al îmbunătăţirii vieţii a 
20 milioane de cetăţeni şi rog, rog oamenii 
să fie foarte atenţi la calitatea şi la adevărul 
şi transparenţa cu care guvernează. 
Avem multe de recuperat şi de dezvoltat în 
Maramureş, un judeţ uitat în timp şi care 
pentru potenţialul lui şi munca noastră 
îl poate face o casă dragă unde să trăim 
mai decent şi cu perspective pentru copiii 
noştri.

Revoluţie și 
evoluţie în ţară.

DAR îN 
MaraMureş?



“Sunt foarte multe de spus! În spatele 
proiectelor iniţiate şi derulate de către 
Inspectoratul Maramureş  și scoli se află 
creativitatea, munca şi dăruirea colegilor 
mei. Nu sunt obişnuită să spun “eu am 
făcut!” Sigur, eu sunt cea care răspunde 
pentru activitatea din învățământ.  
Miam asumat fără rezerve această 
respon sabilitate. Nu este deloc uşoară 
atunci când sub umbrela instituţiei pe 
care o conduci se află 8 300 de colegi şi 
81 000 de copii. Volumul de muncă este 
uriaş, satisfacţiile sunt pe măsură.

Echipa pe care o conduc sa implicat 
activ atât în zona de performanţă a 
învăţământului şi educaţiei din Mara
mureş, cât şi în proiecte care vizează în 
special evoluţia copiilor care se confruntă  
cu abandonul şcolar. Sunt la fel de 
importanţi pentru noi şi olimpicii şi 

copiii care au nevoie de burse sociale 
pentru a putea merge la şcoală.
Astăzi judeţul Maramureş ocupă 
un loc fruntaş în clasamentul 
judeţelor care au câştigat proiecte 
europene pe educaţie.
În cadrul programului naţional 

“Par te neriat pentru educaţie! 
Granturi pentru şcoli în dificultate!”, 

aflat la a doua ediţie, suntem a doua 
oară pe locul întâi..
În două proiecte foarte mari, strategice, 
derulate la nivel naţional: “Salvaţi copiii 
de abandon şi neintegrare!” şi “Cerinţe 
educative speciale pentru toţi”am reuşit 
să capacităm fonduri pentru susţinerea 
a 200 de burse acordate copiilor care 
îşi doresc să înveţe, dar nu au resursele 
necesare pentru a merge la şcoală. Ei 
învaţă în colegii de prestigiu, cum ar fi 
“Mihai Eminescu “și “Dragoş Vodă”.

Olimpicii au locul pe care îl merită, 
iar judeţul nostru se poate mândri 
cu performanţe notabile.      
În cifre reci, statistice, situaţia este 
următoarea:
CHIMIE

Prună Mihai, CLS. X, C.N. V. 
Lucaciu, Baia Mare

Olimpiada de Ştiinţe a Uniunii 
Europene (EUSO),
Rezultate Internaţionale
CHIMIE-medalie de argint
Matematica - medalie de argint și 
de aur

Astronomie și astrofizică -  medalii 
de aur și bronz
 
Putem spune foarte multe despre per
formanţele învăţământului din Mara
mureş, recunoaşterea noastră pe acest 
palier a fost și din partea următoarelor 
țări: Turcia, Austria, Spania, în momen
tul în care neau ales parteneri în proiectul 
pentru formarea adulţilor «PĂRINȚI 
DE AUR PENTRU COPII DE 
AUR», dar și în momentul în care 
MECTS  a nominalizat inspectorul 
ge neral Pop Mariana inspector coor
donator pentru regiunea NV în  
programul de învățământ profesional 
“Alegeți drumul!”

În mandatul meu nea preocupat şi asi
gu rarea finanţărilor pentru finalizarea 
lucrărilor începute la unele şcoli 
din judeţ. Voi încerca doar câteva 
concretizări:
 în 2011, cu finalizare 2012 7 școli 
noi prin programul de reabilitare al 
Guvernului României și 3 școli mo der
nizate, intervenţii în reparaţii în valoare 
de 8650000 ron.
Învăţământul este o temă delicată astăzi. 
Tranziţia către un model european de 
învăţământ este cu adevărat solicitantă. 
Îmi pasă ce se va întâmpla mâine în 
şcolile româneşti. Dar să ştiţi că marea 
provocare este ce se va întâmpla peste 
5 sau 10 ani! Eforturile şi sacrificiile 
pe care le fac astăzi toţi cei implicaţi în 
sistemul de învăţământ trebuie sa fie 
răsplătite! Calitatea educaţiei trebuie să 
crească!
Generaţia de mâine trebuie să fie, în
totdeauna,  mai valoroasă decât generaţia 
de astăzi. Este condiţia obligatorie 
pentru evoluţia unui naţiuni!

ŞCOAlA PE CARE  
MI-O DORESC…
Este cea în care înveţi,  
înainte de toate, să înveţi!
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Mariana Pop, inspector 
şcolar general, ,,

Învăţământul este o temă 
delicată astăzi. Tranziţia 

către un model european de 
învăţământ este cu adevărat 

solicitantă. Îmi pasă ce se 
va întâmpla mâine în şcolile 

româneşti. Dar să ştiţi că 
marea provocare este ce se 
va întâmpla peste 5 sau 10 

ani! Eforturile şi sacrificiile 
pe care le fac astăzi toţi 

cei implicaţi în sistemul de 
învăţământ trebuie sa fie 

răsplătite! Calitatea educaţiei 
trebuie să crească!

În spatele proiectelor iniţiate şi derulate de către Inspectoratul Maramureş  și scoli se află creativitatea, munca  
şi dăruirea colegilor mei.

Reporter: Veniţi dintr-o zonă şi dintr-o 
familie cu credinţă şi principii puternice. 
Care au fost principiile pe care le-aţi 
învăţat în casă, în familie şi pe care le 
păstraţi şi astăzi? 

Mircea Man: Sigur că nu se mai foloseşte 
expresia 7 ani deacasă, însă la Rohia era o 
ordine foarte precisă şi încep de la Duminică. 
În această Sfântă zi toată familia eram la 
mănăstirea Rohia, după care era o masă 
la prânz la care era prezentă toată lumea şi 
fiecare ştia ce are de făcut şi îşi făcea datoria. 
Provin dintro familie cu patru fraţi, nu 
am fost şi nu suntem o familie bogată, dar 
suntem o familie care respectă munca şi am 
fost cultivaţi în a asculta şi ajuta omul şi ai 
ajuta pe cei care au necazuri. Din acest punct 
de vedere, în orice funcţie am fost, peste tot 
am reuşit să las loc de „bună ziua”, să am un 
respect deosebit faţă de toţi oamenii şi săi 
ascult şi pe cei care miau vrut răul şi pe cei 
care miau vrut binele. Am considerat că 
un om pe care Dumnezeu îl ajută să ajungă 
întro funcţie are obligaţia morală de a 
ajuta oamenii. Şi acest lucru cred că lam 
demonstrat peste tot, inclusiv în cei 4 ani 
în care am fost preşedinte al Consiliului 
Judeţean Maramureş. Miam început 
mandatul în cizme de cauciuc la Borşa, 
Ruscova, Repedea, Poieni, la inundaţii, am 
putut să mă îmbrac şi în costum să fiu în 
birourile de la Bucureşti pentru proiectele 
din Maramureş, cred că formarea de 7 ani de 
acasă mia fost de mare folos şi felul meu de 
a fi şi de a asculta mau ajutat foarte mult în 
ceea ce am avut de făcut. 

Rep.: Cum vă „încărcaţi” bateriile?

M.M.: De fiecare dată când simţeam că 
nu mai pot duce problemele cu care se 
confruntă judeţul, îmi era suficient o ieşire 
pe Valea Izei, duminica, întro biserică, 
şi să văd oamenii de acolo, felul lor dea 
fi, credinţa şi respectul faţă de familie, de 
comunitate, de muncă şi ştiam că lucrurile 
trebuie să meargă mai departe. Avem în 
judeţ oameni extraordinari. În marea lor 
majoritate, moroşenii sunt oameni harnici, 
credincioşi, oneşti, buni, respectuoşi şi 
atât cât am ştiut eu, am încercat să facem 
promovări cum este, de exemplu, Târgul de 
la Berlin cu produse tradiţionale, întâlnirile 
de la Bruxelles, de la Strasbourg, ieşirea 
Maramureşului în ţară, peste tot, cu produse 
tradiţionale, cu folclor. Ma preocupat şi mă 
preocupă promovarea Maramureşului şi 
rezolvând problemele de infrastructură sunt 
convins că nu facem altceva decât săi dăm 
un respect cetăţeanului care a muncit în 
străinătate, în România, a reuşit săşi facă o 
pensiune, şi noi trebuie să venim cu cealaltă 
parte care să aducă turişti şi venituri şi locuri 
de muncă suplimentare pentru judeţ.

Rep.: Aţi fost întotdeauna apropiat de 
Biserică. 

M.M.: Fiind în Biroul Naţional Bisericesc 
în care sunt 6 mireni din toată ţara, am 
considerat întotdeauna că ajutând biserica 
îi ajut pe cei care intră în biserică. Cetăţenii 
sunt apropiaţi de biserică şi administraţia 
trebuie să fie mânăn mână cu biserica. Dacă 

ajuţi la construcţia unei biserici, de fapt 
ajuţi enoriaşii de acolo, pentru că altfel ei ar 
trebui să plătească biserica. Ori şi enoriaşii 
plătesc taxe şi impozite şi e normal săi ajuţi 
la repararea unei biserici. Ori legătura dintre 
administraţia locală, administraţia judeţeană 
şi Biserică trebuie să fie una deschisă, care să 
dea posibilitatea de dialog, pentru că, într
un fel sau altul, toţi ne adresăm cetăţenilor. 
Pentru mine această legătură este sfântă. Şi, 
de fiecare dată întro biserică, fie că sunt 5000 
de oameni sau 10000, nu intră preşedintele 
Mircea Man, ci omul Mircea Man. 

Rep.: Ce sacrificii personale înseamnă 
această funcţie? 

M.M.: Suntem făcuţi să mergem înainte. 
Fac parte din acei oameni care trebuie să 
facă ceva util. În ceea ce priveşte familia a 
fost extrem de greu pe parcursul celor 20 
de ani după Revoluţie. Mai bine de 12 ani 
am fost la Bucureşti, făcând naveta în fiecare 
săptămână. Au fot momente de sacrificii, 
însă suntem o familie unită, copiii sau 
realizat şi cea mai mare satisfacţie e faptul că 
am o nepoată şi îmi fac zilnic vreme, măcar 
10 minute, să o văd. Însă au fost multe 
sacrificii, multe răutăţi trimise înspre familia 
mea, dar mi leam asumat aceste lucruri. Din 
păcate, cu cât este mai performant întro 
funcţie, cu atât răutăţile sunt mai mari. Dar 
trebuie să le ducem mai departe, să finalizăm 
proiectele pentru Maramureş şi spun că nici 
un sacrificiu nu este prea mare. 
 

„Un om pe care  
Dumnezeu îl ajută  
să ajungă într-o funcţie are obligaţia morală  
de a ajuta oamenii”

Pentru Mircea Man, Maramureşul este crez, 
datorie de onoare, profesie de credinţă şi 

menire. a învăţat de mic, în spaţiul încărcat 
de spiritualitate a rohiei şi în familie, 

responsabilitatea pentru muncă şi respectul 
pentru oameni. De atunci, în toate funcţiile 

publice pe care le-a ocupat a considerat că are o 
datorie morală sfântă² ajutarea oamenilor. 

Mircea Man, preşedintele CJ Maramureş



6

POLITIC{
Gazeta de &

7

ADMINISTRAŢIE&,,
Liderul tinerilor socialdemocraţi 

doreşte să se implice în rezolvarea 
problemelor oraşului, ale tinerilor, 

mai ales.
„Din punct de vedere al proaspătului 
candidat pe un loc eligibil la Consiliul 
Local nu pot decât să fiu mulţumit. Mă 
înnobilează o astfel de candidatură şi 
sper să obţinem rezultate foarte bune 
şi pentru colegii care sunt după mine, 
pe listă. Ca şi tânăr întro funcţie, în 
administraţia locală eu am pus foarte 
mare preţ pe proiectele pe care primăria, 
în acest moment, le desfăşoară sau faţă 
de care şia luat un angajament. Evident, 
fac referire în majoritatea cazurilor 
la proiectele adresate tinerilor, sau la 
proiectele adresate sportului băimărean. 
Sunt la curent cu câteva din problemele 
care sunt la capitolul sport. Mă refer 
aici la incapacitatea unor grupuri de 
a gestiona situaţia în care se află. Este 
vorba de situaţia unor grupuri de copii 
talentaţi care nu pot fi ajutaţi cu nimic. 
De exemplu, Bazinul de înot, care din 
cauza orgoliilor sau a neînţelegerilor 
personale nu a reuşit să se coordoneze 
cu antrenorii de înot care există aici, cei 

care conduc grupe de copii cu foarte 
bune rezultate, rezultate confirmate la 
fiecare prezenţă naţională, cel puţin, 
să nu spun internaţională, europeană. 
În Baia Mare există potenţial! Nu mă 
refer doar la înotători, ci şi la celebrele 
cluburi de handbal, volei, din Baia 
Mare, Maramureş. Activitatea acestora 
de multe ori se împotmoleşte din cauza 
unei proaste colaborări cu cei care pot să 
faciliteze antrenamente, competiţii şi aşa 
mai departe.
Primăria Baia Mare şia luat un anga
jament că va încerca să preia în subordine 
centrele competiţionale de genul: Sala 
Sporturilor, Bazinul olimpic, fosta Sală a 
Sporturilor, Ştrandul. Aceasta este o zonă 
de agrement nu numai pentru sportivi, 
ci şi pentru cetăţenii oraşului. Oamenii 
îşi doresc ca vara să folosească facilităţile 
acelei zone, dar să o facă în condiţii bune, 
să fie curat. Despre fosta Sală a Sportu
rilor unde este un club de box (Baia Mare 
a dat câţiva boxeri buni) nu se poate spune 
decât că trebuie ajutată. Sala Sporturilor 
care poartă numele unui fost coleg de 
partid, Lascăr Pană, care sa implicat 
foar te mult în dezvoltarea acestui sport la 

nivel naţional (handbal). Se poate aminti 
terenul de fotbal, stadionul. Nu îmi aduc 
eu aminte de vremea în care a jucat cu 
Real, dar părinţii mei şi cunoştinţele 
miau povestit că acest stadion era unul 
dintre stadioanele frumoase din oraş, şi 
ca amplasament, şi ca aranjare. Îmi doresc 
să revină la ceea ce a fost atunci!
Sar la un alt capitol, şi vreau să fac 
referire şi pe partea culturală, la „hrana” 
pentru intelect. Baia Mare duce o acută 
lipsă de o sală care să permită rezonanţă, 
să permită concerte muzicale, o sală 
acustică! În momentul de faţă este o 
problemă gravă, o problemă care trebuie 
rezolvată. De exemplu, neam implicat 
în organizarea Baluluibalurilor pentru 
bobocii din licee. Am hotărât să le dăm 
o mână de ajutor şi să ne implicăm, nu 
politic, ci efectiv în favoarea folosului 
lor, întâmpinând diverse impedimente. 
Neam gândit la diverse locaţii. Casa de 
Cultură este o locaţie bună pentru aşa 
ceva, însă iarna este sub orice critică, 
sunt două grade în sală, iar scaunele 
sunt o mizerie, scena este insalubră. Sper 
să rezolvăm această problemă. Mă voi 
strădui!”, a spus Ciprian Cozoplean. 

Preşedintele TSD Baia Mare, 
Ciprian Cozoplean, este 

candidatul PSD pe un loc eligibil 
pentru Consiliul Local Baia Mare. 
este un tip optimist şi dornic de 
a face administraţie de calitate 

într-un Consiliu Local în care 
tinereţea a ajuns o calitate.

Tinereţea  
social-democrată 
în Consiliul Local Baia Mare
Nicolae TEREMTUŞ

„Noi, ca şi organizaţie de tineret, vom susţine necondiţionat organizaţia 
de seniori şi în special candidaţii. Evident că mai există un răspuns pe 
care presa îl aşteaptă. Da! Ne vom implica în acea muncă de împărţit 
pliante şi lipit de afişe pentru că eu am mai explicat asta când am fost 
invitat la emisiuni, mi se pare normal ca noi să facem această muncă, noi 
suntem tineri şi trebuie să ajutăm, nu o să-i lăsăm pe cei mai în vârstă să 
lipească afişe. Mai nou, prezenţa tinerilor lângă candidaţi, este benefică şi 
din punct de vedere al imaginii. Într-adevăr, toată lumea doreşte să vadă 
o clasă politică nouă şi implicit organizaţiile de tineret, pepiniera pentru 
noii politicieni. În general creştem colegi şi îi promovăm, meritoriu, pe 
fiecare dintre ei.
Organizaţia TSD Baia Mare este una dintre obişnuitele la capitolul 
acesta. Nu sunt nici primul şi nici ultimul promovat politic”.

Ciprian Cozoplean

Ca şi tânăr într-o funcţie, în administraţia locală eu am pus foarte mare preţ pe proiectele pe care primăria,  
în acest moment, le desfăşoară sau faţă de care şi-a luat un angajament. 

„În Şomcuta Mare avem o situaţie mai 
delicată. Vom candida pe liste separate. 
Vor fi candidaţi şi de la PNL şi de la 
PC şi ai PSD. Ne pregătim de alegeri de 
patru ani. Din partea noastră va candida 
actualul viceprimar, Gheorghe Buda, cel 
care a făcut cât sa putut face, fiind în 
opoziţie, pentru cetăţenii din Şomcuta. 
Dar, noi neam dat silinţa. Cred că avem 
şanse reale de a câştiga primăria şi cât 
mai multe locuri în Consiliul Local. Am 
atras spre noi oameni de cea mai bună 
calitate din Şomcuta şi din localităţile 
învecinate.
Ca şi organizaţie am făcut sondaj pentru 
a vedea cum se situează posibilii candidaţi 
pentru a avea cei mai buni oameni. Am 
vorbit cu ei, am văzut ce îi interesează,  
cum doresc să ajute localităţile aparţină
toare oraşului Şomcuta, ce proiecte au 
în vedere. Trebuie să arătăm oamenilor 
că se poate face politică şi administraţie 
în folosul lor. Există o aşteptate mare 
din partea cetăţenilor şi trebuie să facem 
totul pentru a nui dezamăgi”, a spus Emil 
Muntean, preşedintele PSD Şomcuta 
Mare. Având în vedere implicarea lui 
în problematica localităţilor din zona 
Şomcuta, conducerea partidului a 
hotărât ca Emil Muntean să candideze 
pentru Consiliul Judeţean. El este situat 
pe o poziţie eligibilă.
„Partidul a considerat că este mai bine 
să candidez pentru poziţia de consilier 
judeţean. Pentru mine este un fapt 
deosebit şi voi face totul pentru cei 
din zona în care locuiesc, dar şi pentru 
maramureşeni. Demnitatea de consilier 
judeţean este foarte importantă şi va 
trebui să ajutăm toate comunităţile să se 
dezvolte pentru a avea o viaţă mai bună.
Prioritatea zero pentru Şomcuta Mare 

este canalizarea. Ca o ironie, pe drumul 
cel mai important a început asfaltarea. O 
lucrare care este compromisă, având în 
vedere că nu avem executate lucrările de 
canalizare. Pentru canalizarea oraşului 
Şomcuta mă voi lupta până vom reuşi să 
facem această importantă lucrare.

Pentru satele oraşului Şomcuta avem 
de rezolvat o mare problemă: apa. Se 
duce cu cisternele apă pentru oameni. În 
Vălenii Şomcutei sa cărat toată iarna şi 
se duce în continuare. Oamenii nu au. 
Nici măcar apă pentru spălat. Este ceva 
incredibil, acolo. Pentru aceşti oameni 
este o chestiune de viaţă şi de moarte.
Va trebui să facem de urgenţă canali
zarea în Şomcuta, apa în Văleni, dar 
şi drumurile care sunt precare, în une
le locuri dezastruoase. Sunt mul te 
priorităţi, dar cu mult calm, cu înţe
lepciune, va trebui să începem a le 
rezolva. De prea mult timp nu se face 
ce este nevoie pentru oameni. Voi milita 
pentru proiectele zonei şi nu numai. 
Voi milita şi pentru nevoile primarilor 
din jurul oraşului Şomcuta, sau acolo 
unde este nevoie. Cred că împreună cu 
colegii din Consiliul Judeţean vom reuşi 
să facem mai mult pentru oameni. Sunt 
un om hotărât şi îmi place să fac lucrurile 
aşa cum trebuie ”, a spus Emil Muntean.

Liderul PSD Şomcuta consideră că a 
fost propus pentru o poziţie de consilier 
judeţean deoarece în campania electorală 
pentru Colegiul în care a câştigat Florin 
Tătaru, organizaţia pe care o conduce 
a obţinut un rezultat foarte bun, peste 
51 la sută. Aceste rezultate sau obţinut 
prin implicarea organizaţiei şi a lui Emil 
Muntean.  

EMIl MuNTEAN,  
candidatul şomcutei Mari în Consiliul Judeţean
Nicolae TEREMTUŞ

Preşedintele PSD şomcuta Mare, Emil Muntean, este candidatul uSL 
pentru Consiliul Judeţean. Face politică de mult timp,  
este unul dintre social-democraţii de nădejde din teritoriu şi are o 
viziune corectă asupra priorităţilor investiţionale pentru zona în care 
locuieşte. ,,Partidul a considerat 

că este mai bine să 
candidez pentru poziţia 
de consilier judeţean. 
Pentru mine este un fapt 
deosebit şi voi face totul 
pentru cei din zona în 
care locuiesc, dar şi 
pentru maramureşeni. 
Demnitatea de consilier 
judeţean este foarte 
importantă şi va 
trebui să ajutăm toate 
comunităţile să se 
dezvolte pentru a avea o 
viaţă mai bună.

Emil Muntean
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În 2004 am revenit în scopul de a face ceva pentru Moisei şi eu spun că a meritat.  
Sunt mulţumit în sensul că ceea ce le-am promis oamenilor am realizat şi chiar am depăşit. Sunt 

multe lucruri pe care le-am reuşit, deşi nici eu nu credeam că le voi putea realiza. Satisfacţia 
mea este că oamenii sunt mulţumiţi şi mă stimează.

Toader Ștețcu

Reabilitarea drumurilor forestiere 
Borcut – Inău, Răzoare – Groape  şi 
Târgu Lăpuş - Lighet,
Contractul, finanţat din bugetul local şi 
fonduri SAPARD 
Valoare totală contract:      
3.380.199 lei 
BORCUT  INĂU L= 3.940 m, 
Răzoare – Groape L= 3.930 m şi 
Târgu Lăpuş  Lighet L= 2.100 m.

Reabilitare drumuri locale în 
localităţile ROHIA, BOIERENI, 
CUFOAIA, DĂMĂCUŞENI, ROGOZ, 
DUMBRAVA, STOICENI, DOBRIC, 
FÂNTÂNELE
Finanţare conform HG 577/1997 şi 
bugetul local
Valoare totală 5.104.685 lei
Lungime totală 21,25 km

Pietruiri de străzi în Tg.Lăpuş și uliţe 
în satele aparţinătoare
executate în regie proprie

S-au construit două poduri rutiere 
de 3.5 t în localităţile Răzoare şi 
Rogoz.
Finanţare din bugetul local şi sprijin 
din partea locuitorilor din cele două 
localităţi.

Reabilitarea şcolilor din raza 
administrativ-teritorială a oraşului 
Târgu Lăpuş 
cu finanţare de la bugetul de stat în cadrul 
Programului guvernului României pri
vind reabilitarea infrastructurii şco la 
re din învăţământul preuniversitar de 
stat şi contribuţia Consiliului Local. 
HG919/2007, HG94/2008,  HG 

1285/ 2007
Au fost reabilitate şcolile din Răzoare,  
Rohia, Dobricu Lăpuşului, Cufoaia,  
Borcut,  Dămăcuşeni şi Grădiniţă  
Rohia, Grupul Şcolar Târgu Lăpuş. 
Prin Programul de modernizare a 
infrastructurii şcolare din mediul urban 
este reabilitată şcoala de la Rogoz.
Reparaţii în regie proprie la şcolile 
ge nerale din Boiereni, Stoiceni şi 
Dumbrava

CONSOLIDARE , MODERNIZARE 
ŞI EXTINDERE INFRASTRUCTURĂ 
ŞCOLARĂ  -  POR AXA 3.4 –   ŞCOALA 
INĂU 
Valoare totală proiect: 996.000 lei
contribuţia proprie: 2 %

SALĂ DE SPORT ŞCOLARĂ – loc. 
RĂZOARE
Finanţare prin CNI conform HG 
818/2003
Valoare: 1.100.000 lei

Spital nou cu 110 paturi şi Policlinică 
oraş Târgu Lăpuş, 
str. Tineretului,  
finanţat din bugetul de stat prin 
Ministerul Sănătăţii. 
Valoare totală  17.840. 0000 lei

Centru social multifuncţional, 
obiectiv de investiţii finanţat de la 
bugetul local şi bugetul de stat.
Valoare totală contract:  
1.445.859,08 lei  ( inclusiv T.V.A ) 
În acest centru funcţionează:
Unitatea de Asistenţă MedicoSocială, 
7 cabinete medici de familie, Asociaţia 
franceză „Service Escale Roumanie”

REABILITARE, MODERNIZARE ŞI 
DOTAREA CASEI DE CULTURĂ A 
ORAŞULUI TG.LĂPUŞ
Finanţare prin CNI
Valoare totală: 1.870.680 lei

LOCUINŢE PENTRU TINERI, DESTINATE 
ÎNCHIRIERII ANL
Sau dat în folosinţă   în 2003 două blocuri 
ANL cu un număr de 52 de apartamente.
În 2010 sa dat  în folosinţă încă un bloc 
ANL cu 40 spaţii locative
Valoare totală:  6.140.000 lei din care:
Buget local: 136.000 lei    
Sunt depuse la ANL proiecte pentru încă 2 
blocuri cu 60 spaţii locative

REABILITARE TERMICĂ 7 BLOCURI DE 
LOCUINŢE 
Finanţare prin M.D.R.T conform  OUG 
18/2009
Valoare totală: 2.178.578 lei, din care:
1.089.289 M.D.R.T
1.089.289 bugetul local şi asociaţiile de 
proprietari.

Dezvoltare de circa 
de milioane lei 

În ultimii patru ani, oraşul Târgu 
Lăpuş a devenit un model de 
dezvoltare şi investiţii. De la şcoli, 
la infrastructură, locuinţe aNL, 
centru social multifuncţional, 
localitatea a implementat o serie 
de proiecte, atât prin programele 
europene, cât şi naţionale, dar 
şi din bugetul local care aliniază 
oraşul, din toate punctele de 
vedere, la standardele europene.  

50
în 4 ani

I În ultimii patru ani, oraşul Târgu Lăpuş a devenit un model de dezvoltare şi investiţii.

este unul dintre cei mai activi, 
competenţi şi respectaţi primari 
din Maramureş şi chiar din ţară. 

Multe comunităţi maramureşene 
îi invidiază pe moiseieni pentru 

primarul lor, Toader şteţcu. 

Toader Şteţcu s-a născut în 
comuna Moisei la 27 aprilie 

1945, într-o familie de oameni 
săraci, cu 8 copii (tatăl muncitor 

CFr, mama cu agricultura şi 
gospodăria). Liceul l-a absolvit 
la Vişeu de Sus. a urmat apoi 
Institutul Pedagogic la Cluj şi 

ulterior a dat diferenţa şi a 
terminat universitatea. a obţinut 
gradul I în învăţământ, a fost 10 

ani director la şcoala nr. 3 Moisei, 
după care, director coordonator 

la şcoala 1 Moisei, până în 1998 
când şi-a depus candidatura de 

primar, la alegerile anticipate. 
A fost primar doi ani. în 2000 

s-a reîntors la catedră, iar în 
perioada 2002 – 2004 a fost din 

nou director. Din 2004 până în 
prezent ocupă funcţia de primar 

al comunei Moisei. Cele două 
mandate ale lui şteţcu înseamnă 

cea mai prosperă perioadă din 
istoria Moiseului. 

Şia demonstrat performanţa întâi 
în funcţia de director de şcoală, 
apoi în cea de primar. Astăzi, nu 
mai încape îndoială, nici măcar 

pentru adversarii săi politici că Toader 
Şteţcu este un primar performant, cu 
viziune, dar mai ales cu omenie şi caracter. 
A candidat la funcţia de primar pentru 
a schimba comuna pe care o iubeşte. Şi 
a reuşit. Iar schimbarea şi dezvoltarea 
continuă. 
„Şcolile din Moisei au fost întotdeauna 
date exemple atât din punct de vedere al 
dotării şi al aspectului interior şi exterior, 
cât şi al pregătirii elevilor. Şcoala din 
Moisei a fost întotdeauna considerată o 
şcoală bună. 
Dar nu mă simţeam bine, nu eram 
împăcat, pentru că vedeam că Moiseiul 
nu prea evoluează. În alte localităţi se 
realizau multe obiective, la noi nu. Şi 
atunci am zis că vin la primărie. Deşi 
mam înhămat la o treabă foarte grea, 
eram conştient de dificultatea sarcinilor 
pentru că am fost consilier local din 
1990, dar am zis să continuu. Am pierdut 
alegerile în 2000 prin faptul că nu miam 
făcut campanie electorală, crezând că 
oamenii vor aprecia că mam zbătut şi am 
realizat nişte proiecte. Dar mam convins 
că oamenii au crezut unele poveşti spuse 
de unii. În 2004 am revenit în scopul de 
a face ceva pentru Moisei şi eu spun că a 
meritat. Sunt mulţumit în sensul că ceea 
ce leam promis oamenilor am realizat şi 

chiar am depăşit. Sunt multe lucruri pe 
care leam reuşit, deşi nici eu nu credeam 
că le voi putea realiza. Satisfacţia mea 
este că oamenii sunt mulţumiţi şi mă 
stimează. Drept dovadă, în 2008 am ieşit 
primar din primul tur, cu 68%, deşi au 
fost 7 candidaţi. Diferenţa dintre mine 
şi următorul fiind de 2000 de voturi. 
Asta înseamnă că oamenii au ştiut sămi 
aprecieze activitatea”.

Pe lângă numeroasele proiecte care ar 
putea umple zeci de pagini şi ar putea 
servi ca manual şi model de administraţie 
publică eficientă şi performantă, primarul 
Şteţcu are o calitate importantă: respectul 
faţă de oameni, faţă de muncă şi cuvântul 
dat. A ştiut să lase întotdeauna loc de 
bună ziua şi nu şia pierdut vremea cu 
denigrări şi bârfe ca şi alţi politicieni, 
politica sa a fost aceea a faptelor şi a 
construcţiei unui viitor mai bun. 
În 8 ani a reuşit să facă din Moisei o 
comună exemplu în întreaga regiune 
în care toate domeniile de activitate, de 
la infrastructură, la educaţie, cultură, 
sănătate se ridică la standarde europene 
şi „bat” multe oraşe poate chiar şi 
municipiul. 

Primarul Şteţcu nu sa temut să gân
dească şi să propună proiecte ambiţioase 
şi să se lupte pentru ele, cum este cazul 
Aquaparkului.

Cine vrea 
performanţă,
să-şi caute primar 
ca Şteţcu



Reporter: Se poate spune cã Vasile 
Coman revine în politicã dupã o 
absenţã de 12 ani?

Coman Vasile: Nu aş vrea sã se creadã 
acest lucru. De ce? Funcţia de preşedinte 
al Consiliului Judeţean are, întradevãr, o 
conotaţie politicã. Fãrã politicã este greu 
a face ceva, dar funcţia are o componentã 
principalã legatã de gospodãrirea judeţului, 
de administrarea Maramureşului. Eu vin, 
dacã va fi sã fie, ca un gospodar. Adicã, avem 
o avere a judeţului care trebuie administratã 
cum se cuvine. A gospodãri în ziua de 
astãzi, fãrã politicã, este cam greu, dar în 
cea mai mare proporţie, administrarea 
unui judeţ este un act apolitic. Vreau  să 
cred cã administrarea unui judeţ cum este 
Maramureşul ar fi o muncã de gospodar. 
Drept urmare, revenirea mea nu este în 
politicã!

Rep.: De ce acum şi nu în urmã cu 
patru sau opt ani?

C..V.:  Pentru cã mam sãturat! Şi ca mine 
sunt milioane de români care sau sãturat. 
Chiar cã mam sãturat sã fiu minţit, sã fiu 
pãcãlit, manipulat. Iar statul pe margine 
chiar cã nu mai face bine. Faptul cã ai 
mei copii au plecat din ţarã pe drumurile 
Europei pentru o viaţã mai bunã mã 
determinã sã doresc altceva. Mãcar pentru 
nepoţi! Pe aceastã idee vreau sã candidez. 
Nu ştiu ce şanse am, dar lecţia am început 
sã o învãţ. Cel puţin nepoţii sã rãmânã 
lângã noi! Pe de altã parte, poate anticipez, 
de ce candidez din partea Partidului 
Verzilor? Nu este un secret, am fost curtat 
de multe partide, partide care au realizat cã 
au nevoie de oameni corecţi şi competenţi. 
Sã nu existe părerea cã mã cred foarte… 
dar am o experienţã de viaţã pe care îmi 
place sã o împãrtãşesc şi cred cã în faţa 
lui Dumnezeu, când a fi sã fie, voi sta cam 
drept! Nu îmi va fi ruşine de mine!
Toate acestea vreau sã le ofer mara mu re
şenilor din partea Partidului Ver zilor, chiar 

dacã este un partid mic, nesemnificativ 
în viaţa politicã curentã. Fac acest lucru 
deoarece are o doctrinã bãtutã în cuie. 
Verdele este viaţa! Am vãzut cum partide 
de stânga au apelat la metode de dreapta, 
sau invers, pentru un vot în plus. A fost 
şi este un haos! Aceastã instabilitate 
doctrinarã chiar ma dezamãgit. O spune 
un om care a plecat din PNŢCD, dar 
nu am trecut la alt partid. Nu sunt un 
traseist politic, ci un om care încearcã sã 
facã politica maramureşenilor asociatã cu 
Verdele, care înseamnã viaţa, curãţenia din 
suflet, curãţenia în modul general.

Rep.: Este Vasile Coman un candidat 
atipic?

C.V.: Se poate spune aşa! Dacã considerãm 
cã a fi cinstit e atipic, sunt un candidat 
atipic! În viaţa mea nu am luat de la 
nimeni, nimic. Nu am luat un LEU mitã! 
Dacã cineva ar fi în stare sã vinã şi sã spunã 
cã am primit un LEU în mod necinstit, mã 
voi retrage automat din cursa electoralã 
şi tot ce decurge de aici. Pe de altã parte, 
atipic este şi modul în care pun problema 
mineritului, cã tot am vorbit. Fac parte 
dintrun colectiv care a pus la punct o 
tehnologie de procesare a zãcãmintelor 
aurifere fãrã cianurã. O tehnologie 
noncianurã! Voi prezenta în campania 
electoralã o tehnologie brevetatã, dar 
care nu a atras atenţia deoarece nu aduce, 
probabil, sfântul comision! 

Sunt un om curat, integru, care va dori sã 
aducã oameni curaţi, cinstiţi, buni pro
fesionişti în toate domeniile şi activitãţile 
economice maramureşene. Tot atipicã 
poate fi consideratã şi partea de imagine a 
campaniei mele. Îmi doresc pãlãria mara
mureşeanã, nu şapca comunistã, adicã 
vreau sã se ştie limpede cã maramureşeanul 
este propriul lui stãpân şi ştie cu adevãrat 
cum sãşi orânduiascã viaţa. Voi merge cu 
un slogan strict maramureşean: „Pentru un 
Maramureş fain!” 

Surpriza alegerilor pentru 
preşedinţia Consiliului Judeţean 
va fi candidatura lui  
Vasile Coman. 
Fost director al Remin în perioada 
cea mai complicatã a existenţei 
Companiei, doctor inginer Vasile 
Coman a renunţat la activitatea 
din minerit şi a urmat o cale 
nebãtutã prin pãdurile virgine 
ale industriei lemnului. De 12 
ani lucreazã în Vişeu de Sus, la 
RG Holz, loc în care a construit o 
firmã, alãturi de cumnatul sãu, 
aflatã acum între primele trei-
patru firme de profil din Europa. 
Va candida din partea Partidului 
Verde „Pentru un Maramureş 
fain” şi pentru maramureşenii 
adevãraţi, cinstiţi, drepţi, cei 
care ştiu sã se respecte şi sã 
respecte. Va candida pentru 
maramureşenii ce poartã clop, 
aşa cum a fost din tatã în fiu în 
aceastã parte de ţarã.
Îi place ideea şi va veni în faţa 
maramureşenilor cu aceastã 
imagine de „candidat cu clop”, 
dar care este doctor inginer 
într-o profesie grea şi specialist în 
infrastructurã feroviarã, noul lui 
„hobby”  profesional.

Vasile Coman revine în politică
cu puterea cuvântului!

,,
Reporter: Aţi mai cochetat cu politica, vi 
s-a propus şi în trecut să candidaţi. De ce 
acum? 

Petru Vlaşin: Am decis să candidez la 
insistenţele mai multor cetăţeni din Vadu Izei. 
Acum patru ani nu puteam să candidez din 
cauză că aveam diferite probleme de rezolvat 
la firmă, dar leam promis oamenilor că, dacă 
îmi ajută Dumnezeu şi sunt sănătos, acum, în 
2012, candidez şi no săi dezamăgesc. Şi uite 
că a sosit timpul când se împlineşte dorinţa 
multor cetăţeni din Vadu Izei. 

Rep.: E prima promisiune onorată. Dar ce 
vă leagă de Vadu Izei? Dumneavoastră nu 
sunteţi născut în această comună, dar ea 
a devenit practic casa dvs. 

P.V.: Sunt născut în localitatea Onceşti, 
căsătorindumă în Vadu Izei, la vârstă foarte 
fragedă, de doar 19 ani, mam legat de 
comuna asta ca şi de casa mea. Am avut dea 
lungul vremii şi diferite greutăţi. 
Prin 19721974 am ridicat o casă de locuit 
şi am fost foarte mult ajutaţi de cetăţenii 
din Vadu Izei, prin muncă bineînţeles. Ei 
mau ajutat când nu aveam nici o putere 
financiară, eram practic doi copii şi de aceea 
am obligaţia morală să fac ceva pentru aceşti 
oameni. Împreună am construit, în 78 ani de 
zile, o biserică, o catedrală pot spune. Fiecare 
a contribuit cu ce a putut.
De aceea, mam gândit că împreună putem 
face să arate întreaga comună ca şi zona 
Bisericii, catedrala noastră frumoasă. 

Rep.: Aveţi foarte multe de făcut. 

P.V.: O sămi fie foarte greu, dar îmi asum 
această greutate pentru că eu trebuie să 
pornesc de la zero. 
De  22 de ani nu sa făcut nimic. Dar mă 
voi lupta, şi cu ajutorul lui Dumnezeu şi al 
oamenilor, voi face. 

,,
Vreau ca maramureşenii s[ reţin[ c[, prin reîntoarcerea mea 

pe scena politic[, ţinta mea este foarte clar[² LOCURI de 
munc[. M[ voi lupta pentru formarea unor OAMENI politici 
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Rep.: Care sunt cele mai urgente priorităţi 
din această lungă listă de probleme?

P.V.: Problema numărul 1 este realizarea 
reţelei de alimentare cu apă şi canalizare în 
comună. Apoi, tot legat de introducerea apei, 
schimbarea proiectului privind sursa din 
capătul satului, „Cleja popii”, în locul numit 
„Izvorul din Şugău”, oamenii ştiu despre ce 
este vorba pentru că niciodată nu vor avea 
apă de acolo, scoasă cu pompele dintrun vârf 
de munte, plus că va costa foarte mult. 
Pe urmă, asfaltarea uliţelor. Sunt multe 
pensiuni frumoase, dar dacă nu oferi căi 
de acces, nu vin turiştii. Apoi, construirea 
unui dispensar în care să funcţioneze şi o 
stomatologie, în locul vechiului dispensar, 
care este degradat în proporţie de 90%. Apoi 
un dispensar veterinar, pentru că oamenii 
nu au la cine să apeleze dacă au un animal 
bolnav. 
Este foarte importantă repararea drumurilor 
care duc la terenurile agricole din comună. 
Apoi, construirea unui teren de fotbal pentru 
tinerii din comună, pentru că mulţi miau 
cerut acest lucru. 
Pe urmă, este prioritară amenajarea trotua
relor din comună, care în prezent lipsesc 
cu desăvârşire. Şi trebuie să funcţioneze 
iluminatul întreaga noapte. Acum func
ţionează trei ore pe noapte, pe motiv că nu 
sunt bani. Nu există aşa ceva, trebuie să facem 
în aşa fel încât omul să aibă iluminat public. 
Apoi, o altă prioritate este sprijinirea celor 
care doresc săşi dezvolte o afacere cu bani 
europeni. Oamenilor trebuie să le explici, 
săi îndrumi spre o persoană sau o firmă care 
se ocupă. Dosarele sunt complicate şi omul, 
dacă nu e ajutat, renunţă. 
Apoi, în mod prioritar trebuie construită o 
sală de sport. 
Pentru mine sunt importante şi promovarea 
portului popular, mai ales în sărbătorile 

creştine, a tradiţiilor şi obiceiurilor, e păcat 
ca ele să dispară din zona noastră. 
Am avut ansambluri care au fost peste tot, dar 
dacă nu ia sprijinit nimeni, au abandonat. 
Îmi doresc să vin în sprijinul societăţilor 
comerciale existente şi să susţin înfiinţarea 
altora noi, pentru crearea de locuri de muncă 
şi dezvoltarea economică a localităţii. Ar 
mai fi multe, cum e de exemplu continuarea 
digului, un pod peste Iza şi Mara, în gura 
Jotii. Astea sunt pentru Vadu Izei. Pentru 
Valea Stejarului prioritatea numărul 1 ar fi 
terminarea drumului care leagă Vadu Izei de 
Valea Stejarului, drum care este în lucru, sa 
făcut cam 30%, dar trebuie terminat pentru 
că nu pot circula oameni, sunt copii care fac 
naveta etc. Şi trebuie continuat proiectul, 
pentru că chiar în centru este o porţiune care 
nu se asfaltează. 
Apoi, amenajarea curţii şcolii din Valea 
Stejarului şi amenajarea unui cabinet medical, 
măcar o zi să se acorde consultaţii oamenilor 
care au nevoie. Apoi e nevoie de extinderea 
reţelelor de iluminat public. Trebuie stabilită 
o zi de consultaţii oferite de către un medic 
veterinar, pentru că şi acolo e nevoie. Tot aici 
trebuie angajată o asistentă medicală, pentru 
că nu are cine face o injecţie, nare cine lua 
măsuri până când soseşte salvarea. Lista 
priorităţilor ar fi lungă, nu le putem enumera 
pe toate, near trebui un vagon de hârtie. 

Rep.: Provenind din mediul economic, 
veţi fi un primar întreprinzător, n-o 
să aşteptaţi numai după banii de la 
Bucureşti. Sunt lucruri mici care pot fi 
rezolvate prin omenie. 

P.V.: Când au auzit că voi candida, mau 
sunat mulţi directori care vor să mă ajute şi 
să mă sprijine pentru că am lăsat loc de bună 
ziua peste tot pe unde am trecut. Vreau să 
slujesc oamenilor, pentru că atunci slujesc şi 
lui Dumnezeu. 

Pentru mine sunt importante şi promovarea portului popular, mai ales în sărbătorile creştine,  
a tradiţiilor şi obiceiurilor, e păcat ca ele să dispară din zona noastră. 

Vreau să slujesc oamenilor, 
pentru că atunci slujesc  
şi lui Dumnezeu

Petru Vlaşin este unul dintre cei mai prosperi, curajoşi şi de omenie 
oameni de afaceri din judeţ. şi-a câştigat prin muncă o poziţie socială 
şi materială importantă. Pentru el nu are nevoie decât de sănătate. 
În schimb, vrea să întoarcă ospitalitatea şi ajutorul pe care l-a primit 
de la oamenii din Vadu Izei, comunitate care l-a adoptat în urmă cu 
câteva decenii. Candidează la funcţia de primar în Vadu Izei la insistenţa 
oamenilor şi pentru binele oamenilor.  
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respectării cuvântului dat 
Într-o perioadă în care migraţia şi trădarea fac legea în politică, Eugenia Godja a ţinut 
să demonstreze prin exemplul personal că se poate şi altfel. Prin conduită şi principii, 
primarul de Sighetu Marmaţiei aminteşte de politicienii perioadei interbelice care erau 
dispuşi să-şi probeze cu fapte şi sacrificii crezurile. 

„Mă bucur că s-a optat pentru normalitate  
şi s-a demonstrat că e importantă şi în politică 
respectarea cuvântului dat“.

Eugenia Godja

,,Reporter: Sunteţi un exemplu 
atipic de politician. Credeţi şi 
aţi demonstrat-o prin fapte, în 
cuvântul dat, în loialitate, respect, 
cinste. 

Eugenia Godja: Cred, înainte 
de toate, în Dumnezeu. Şi un om 
care crede în Dumnezeu trebuie 
să respecte toate principiile şi le
gile creştine. Oamenii politici, 
partidele, puterile, trebuie să ştie că 
nici ei, nici nimeni nu este deasupra 
lui Dumnezeu şi că, dacă toate 
stăpânirile sunt date de Sus, noi, 
ca reprezentanţi ai puterii, suntem 
obligaţi să aplicăm aceste legi şi 
porunci creştine. 

Reporter: Mulţi ar spune că aceste 
principii sunt desuete, nu mai pot 
fi aplicate în societatea de azi. 

Eugenia Godja:  Asta o spun numai 
cei care caută scuze şi justificări 
pentru propria neputinţă. Cum 
adică? Res pectul pentru vârstnici 
nu e necesar azi, responsabilitatea 
pentru modul în care ne creştem 
copiii e inutilă, cinstea, onoarea, 
respectarea cuvântului dat, dăruirea 
şi obligaţia de aţi face treaba cât 
mai bine sunt desuete? Fără aceste 
lucruri elementare, de bază, pe care 
le învăţăm încă din primii ani de 
viaţă în familie, la biserică şi la şcoală, 
societatea românească nu are cum să 
se dezvolte, nare cum să prospere, 
pentru că nu are fundaţie. 

E adevărat, uneori e foarte greu să 
ră mâi constant şi săţi păstrezi linia, 
indiferent de consecinţe. 
Dar e cum spunea Steinhardt, dacă 
faci compromisuri, poţi avea zile mai 
uşoare, însă nopţile vor fi îngrozitoare. 
Aşa, dacă îţi păstrezi linia, ai mult 
zbucium, poţi să ai zile foarte grele, 
dar noaptea dormi liniştit. Pe mine 
ma ajutat Dumnezeu şi pot spune că 
da, noaptea dorm liniştită. 
Am conştiinţa împăcată că am dat 
totul şi am făcut tot ce am putut şi am 
considerat că e mai bine la momentul 
respectiv. Na fost suficient, puteam 
mai mult şi mai bine. Se poate, dar am 
respectat şi ajutat pe fiecare om, nu 
mam lepădat de crezurile şi principiile 
mele ca sămi fie mai bine şi am luptat 
sămi păstrez cuvântul dat, indiferent 
de consecinţe. 

Sunt un om care crede în Dumnezeu şi 
de multe ori mă rugam lui să mă ajute 
sămi respect promisiunile, pentru că 
mi se pare un păcat foarte mare să te 
joci cu visele, mintea şi sufletul cuiva 
promiţând fără să te ţii de cuvânt. 

Reporter: Se spune că politica este 
un domeniu al minţii şi lucidităţii. 

Eugenia Godja: Politica se face 
cu mintea, dar eu am făcuto şi o so 
fac totdeauna şi cu sufletul. Cred că 
numai dacă treci prin filtrul sufletului 
o problemă şi o profesie poţi so faci 
cu adevărat bine. 

Reporter: S-a stabilit definitiv 
candidatura lui Ovidiu Nemeş la 
primăria Sighet? 

Eugenia Godja: Da. Au fost pentru 
mine zile foarte grele, dar mă bucur 
că sa optat pentru normalitate şi 
sa demonstrat că e importantă şi în 
politică respectarea cuvântului dat. 
Pentru mine era o postură foarte 
grea, eram între ciocan şi nicovală 
cum ar veni. Trebuia să aleg între 
Ovidiu Nemeş, pe care am anunţat 
căl susţin şi care cred că este o soluţie 
bună pentru Sighet şi Ioan Bărbuş, 
directorul economic al Primăriei 
Sighet, un profesionist desăvârşit cu 
care lucrez de 12 ani şi care cred că 
merită să fie promovat întro funcţie 
de conducere în structurile financiare 
ale judeţului. Mă bucur că în final 
sa rezolvat această problemă şi sper 
ca pe viitor  să pot ajuta Sighetul, 
Maramureşul şi maramureşenii 
din postura de vicepreşedinte a 
Con  siliului Judeţean şi apoi de 
parlamentar. 

Reporter: Implicarea în politică 
şi dăruirea v-au adus şi multe 
sacrificii. 

Eugenia Godja: E adevărat. Dar, 
pa ra frazândul pe Petre Ţutea, dacă 
am sa crificat ceva pentru Neam, 
nu noi am făcut cinste Neamului, 
ci neamul nea făcut cinstea de a 
sacrifica ceva pentru el.

Dacă faci compromisuri, poţi 
avea zile mai uşoare, însă 
nopţile vor fi îngrozitoare. 

Aşa, dacă îţi păstrezi linia, 
ai mult zbucium, poţi să ai 

zile foarte grele, dar noaptea 
dormi liniştit. Pe mine m-a 

ajutat Dumnezeu şi pot 
spune că da, noaptea dorm 

liniştită. 
Am conştiinţa împăcată că 
am dat totul şi am făcut tot 

ce am putut şi am considerat 
că e mai bine la momentul 

respectiv. N-a fost suficient, 
puteam mai mult şi mai bine. 

Se poate, dar am respectat 
şi ajutat pe fiecare om, nu 
m-am lepădat de crezurile 

şi principiile mele ca să-mi 
fie mai bine şi am luptat 

să-mi păstrez cuvântul dat, 
indiferent de consecinţe. 
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Apă, canalizare, drumuri, turism. 

Obiective majore care vor 
schimba radical oraşul Borşa. 
Principalul proiect care va fi 

finalizat în acest an este cel al Telegondolei. 
Numai că, turismul este strâns legat de 
modernizarea infrastructurii. De aceea, 
autorităţile locale au avut în vedere în 
permanenţă dezvoltarea infrastructurii şi 
mai ales a celei rutiere. Primarul oraşului 
Borşa, Remus Cornel Şteţco, spune că: 
„Va fi reabilitat Drumul Borşa – Baia 
Borşa. Este vorba de un proiect aprobat 
pentru care acum suntem în procedura de 
licitaţie. Proiectul este aprobat pe fonduri 
structurale pe Programul Operaţional 
Sectorial, pe Planul Integrat de Dezvoltare. 
Presupune turnarea unui covor asfaltic, 
cu trotuare şi tot ce este nevoie. Este 
prevăzută chiar şi o pistă pentru biciclişti 
între Borşa şi Baia Borşa, staţii de autobuz 
etc. Valoarea proiectului este de 5 milioane 
de euro. Proiectul vizează o lungime de 
aproximativ 8 km. Acum aşteptăm avizul 
pentru licitaţie şi sperăm ca în circa o lună  
să putem demara lucrările. Însă totul 
depinde de felul cum se derulează procedura 
de licitaţie”. Proiectul are şi o componentă 
socială, un centru de zi pentru persoane 
vârstnice, care va fi realizat în parteneriat 
cu Asociaţia de Pensionari: „centrul va fi 
amplasat pe locul vechii Centrale Termice 
din centrul oraşului. Avem deja acolo un 
centru de zi şi urmează să fie modernizat, 
dotat şi săl facem adecvat pentru 
necesităţile vârstnicilor”. 

Un alt proiect important aflat în derulare în 
acest an este cel derulat prin ADI şi vizează 
reţelele de apă şi canalizare: „Proiectul este 
de aproximativ 20 de milioane de euro 
pentru oraşul Borşa. Presupune conductă 
nouă de apă, conductă nouă de canalizare şi 
modernizarea Staţiei de epurare. Proiectul 
este pe tot oraşul Borşa, pe axa principală a 
drumului DN 18, dar şi zonele adiacente”.

Tot în această perioadă începe reabilitarea 
DN 18, de aceea, constructorii se grăbesc 
cu săpăturile pentru apă şi canal, în aşa 
fel încât proiectele să fie corelate: să se 
asfalteze porţiunile în care lucrările au fost 
deja finalizate: „Va începe şi reabilitarea 
DN 18, de aceea trebuie să facem rapid 
săpăturile pentru apă şi canalizare. 
Proiectele trebuie corelate în aşa fel încât 
să fie gata săpăturile în momentul în care 
se reface carosabilul. Cu proiectul de apă 
şi canal suntem în procedura de licitaţie. 
Sa dat anunţul pe SEAP, iar licitaţia este 
organizată de Vital, noi suntem parteneri. 
Reţeaua de apă şi canal va fi modernizată 
pe o lungime de aproximativ 15 km. Plus 
străzile adiacente care trebuie făcute. 
Prioritar este să se termine lucrările pe 
tronsonul unde este DN 18, că restul 
proiectului se implementează pe o perioadă 
puţin mai lungă. Planificarea lucrărilor 
este în aşa fel gândită încât să înceapă cu 
DN 18 şi apoi străzile colaterale. Sperăm 
ca până în toamnă să fie finalizate lucrările 
de apă şi canal şi să se poată reabilita DN 
18. Suntem în licitaţie şi totul depinde de 
procedură, dar este sigur că aceste lucrări 
se fac. Cât priveşte modernizarea DN 
18, pot să spun că deja sa adus staţia de 
betoane şi urmează să fie adusă şi staţia de 
asfalt. În oraşul nostru vor fi instalate două 
staţii, şi de betoane şi de asfalt. Deja se fac 
pregătirile de şantier. Cert este că drumul 
va fi modernizat. Na fost nici o problemă 

în acest sens, deşi la un moment dat au fost 
nişte zvonuri pornite de la cei care au vrut 
să tulbure apele şi să creeze incertitudine. 
Mai mult, au fost zvonuri de genul „nu se 
mai face, dar intervin eu şi se va face”. De 
asemenea, autorităţile locale vor continua 
programul de pietruiri, poduri, podeţe şi 
asfaltări colaterale, ca în fiecare an. 

Cu proiectul Telegondolei se merge pe 
două linii. Primarul explică: „Pe de o parte 
am început demersurile la Minister, în 
speranţa că ni se vor aloca diferenţele de 
sume necesare. Dar în paralel am început 
procedura pentru accesarea unui credit. 
Dacă nu primim de la Minister, vom lua 
un credit să terminăm până în august 
instalaţia de telegondolă. Dacă primim de 
la Minister, oprim creditul. 
Nu vreau să se creadă că doar din patru 
în patru ani se vorbeşte de telegondolă. 
În această perioadă sau dus la Minister 
situaţiile şi am pornit procedura pe 
SEAP pentru accesarea creditului. Vrem 
să terminăm partea de instalaţie până în 
august. Vom merge etapizat cu lucrările. 
Sperăm ca în august să deschidem sezonul 
de vară cu instalaţia nouă şi apoi să ne 
apucăm de partea de pârtie. Să nu se creadă 
că în această perioadă am stat cu mâinile în 
sân. Cam 80% din lucrări sunt finalizate. 
Sau pus stâlpii, e adus cablul, sunt coman
date gondolele etc. Deci în ultimii 4 ani 
nu am stat. 80% din lucrare e realizată. 
Suntem pe ultima sută de metri, numai 
că ne mai trebuie bani pentru finalizare.  
De asemenea, trebuie ştiut că în varianta 
în care se ia credit, nu se ia pe oraş, ci pe 
societate. Societatea va plăti creditului 
din serviciile furnizate. Deci, nu o să fie 
o povară pentru oraş acest credit. Noi nu 
avem credite pe primărie, de aceea nu pot 
spune unii că nu luăm credit pe oraş pentru 
că avem nu ştiu câte şi nu ne încadrăm”.

Vreme de cinci mandate, mia re
venit onoarea să conduc comuna 

Asuaju de Sus. Datorită susţinerii 
pe care miaţi arătato atât la vot, 

cât şi în timpul mandatului, sunt cel 
mai longeviv primar din Maramureş. 

Forurile judeţene şi naţionale au 
acordat administraţiei din Asuaju de 
Sus, cinci stele. Însă, cea mai mare 
mulţumire a mea nu o reprezintă 
premiile şi recunoaşterile, ci susţi
nerea dumneavoastră, speranţa şi 
certitudinea că nu vam dezamăgit. 
În aceşti 20 ani am scris împreună 
istoria comunei noastre. O istorie a 
dezvoltării, implicării şi solidarităţii. 
Am demonstrat judeţului şi ţării că 
împreună putem realiza obiective 
importante. 
În aceste două decenii, am traversat 
împreună şi vremuri tulburi, şi vremuri 
grele şi mai bune, dar, ca întro familie 
am ştiut să rămânem uniţi, să ne 
gospodărim cu puţinul avut şi să ne 
dezvoltăm. Am luptat mereu pentru 
un singurul lucru: interesul şi binele 
vostru, al tuturor. 
Am susţinut mereu în faţa 
administraţiilor judeţene şi centrale că 
asuajenii merită mai mult. Şi, din 1992 
am reuşit să atrag în comună proiecte şi 
fonduri importante. Lista de realizări 
e lungă, sunt obiec tive concrete şi 

palpabile pe care le vedeți la tot 
pasul: drumuri, podeţe, alimentarea 
cu apă, reţea de iluminat public, 
şcoli, cămine culturale. 
De asemenea, am încercat să vă ajut 
pe fiecare dintre voi atunci când 
aţi avut nevoie. Am fost primarul 
dumneavoastră vreme de 20 ani şi 
vreau să rămân al dumneavoastră. 
Pentru a desăvârşi dezvoltarea 
comunei noastre trebuie să 
luptăm, în continuare, îm preună. 

Cu toţii vrem o comună prosperă, 
o comună care să ne atragă şi ne ţină 
tinerii acasă, care să le ofere locuri de 
muncă, condiţii de viaţă şi un viitor 
mai bun. 
Merităm o comună cu o infrastruc tură 
puternică. 
Merităm instituţii performante şi 
clădiri moderne şi reabilitate.
Merităm dezvoltare economică şi 
turistică. 
Merităm o comună aşa cum o visăm cu 
toţii. 

Ştiu că mai sunt multe obiective 
de implicat. Cunosc problemele şi 
nevoile şi cred că există soluţii pentru 
rezolvarea lor. 

Cu stimă,  Vasile Boitor  

Dezvoltare istorică  
pentru Borşa 

Borşa a intrat într-o etapă istorică de dezvoltare, pe toate planurile. 
recent, au fost finalizate trei obiective importante ale oraşului şi în 
cursul acestui an urmează altele, printre care cele mai importante sunt 
telegondola şi reabilitarea drumului Borşa-Baia Borşa. 

Nu vreau să se creadă că doar din 
patru în patru ani se vorbeşte de 

telegondolă. Cam 80% din lucrări 
sunt finalizate. S-au pus stâlpii, e adus 
cablul, sunt coman date gondolele etc. 

Deci în ultimii 4 ani nu am stat. 

„Planificarea lucrărilor este în aşa fel gândită încât să înceapă cu DN 18 şi apoi străzile colaterale. Sperăm ca până în toamnă 
să fie finalizate lucrările de apă şi canal. Suntem în licitaţie şi totul depinde de procedură, dar este sigur că aceste lucrări se fac”. 

Două decenii de
dezvoltare 

Dragi locuitori ai comunei  
Asuaju de Sus, 

Continuând împreună, vom reuşi! 

„Merităm o comună cu o 
infrastructură puternică. 
Merităm instituţii performante şi clădiri 
moderne şi reabilitate.
Merităm dezvoltare economică şi turistică. 
Merităm o comună aşa cum o visăm cu toţii”. 
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Vasile Ciolpan, primarul oraşului Vişeu 
de Sus poate fi caracterizat în multe 
feluri. Este unul dintre cei mai curajoşi, 
tranşanţi şi vocali primari din judeţ, 
însă, calităţile sale definitorii sunt tăria şi 
demnitatea. De  16 ani, de când se află 
la conducerea urbei, întâi ca viceprimar, 
apoi trei mandate în funcţia de primar, 
oraşul a trecut prin numeroase probleme, 
de la inundaţii, la probleme financiare şi 
politice, Ciolpan a găsit însă de fiecare dată 
puterea şi motivaţia pentru a merge mai 
departe: „Funcţia de primar este o funcţie 
cu multe responsabilităţi care te supune la 
solicitări maxime de probleme multiple ale 
urbei, probleme care aşteaptă rezolvarea de 
zeci de ani, astfel încât uneori ai impresia 
că ai ajuns la saturaţie. Dar faptul că din 
multitudinea problemelor ivite începi 
să rezolvi treptat o parte importantă din 
ele, asta îţi dă curaj să mergi mai departe. 
Eu, sincer să fiu, e o părere personală, în 
momentul de faţă mă simt ca un cal de 
cursă lungă bine antrenat, iar aceasta îmi 
dă credinţa că pot să îmi duc greutatea 
funcţiei la bun sfârşit, adică pot să continui 
proiectele începute până la finalizarea lor, 
rezolvând problemele principale ale urbei, 
apă, canal, infrastructură şi neuitând de 
problemele sociale, învăţământ, cultură şi 
turism. Dacă în urma ta rămân realizări, 
înseamnă că nu ai trădat electoratul care 
tea ales. Desigur şi electoratul trebuie să 

înţeleagă că nu se pot face toate o dată. 
Aceasta este credinţa mea şi, dacă mă ajută 
sănătatea şi bunul Dumnezeu, o să le duc 
pe toate la bun sfârşit”.
Asta nu înseamnă însă că e uşor, dar Ciol
pan are convingerea că Vişeul şi vişeuanii 
merită toate eforturile: 
„Două situaţii nefavorabile au avut im pact 
major asupra activităţii în ultimii 3 ani: 
1. Situaţia economică din România şi 
Europa este aproape în  degringoladă  
datorită crizei economice.
2. Penalizarea fără precedent a opoziţiei 
de către actuala putere prin subfinanţare 
în toate domeniile:
Cu toate că inundaţiile din vara anului 
2008 şi 2010, produse din cauza pre siunilor 
făcute asupra mediului şi în special asupra 
pădurii, datorită unor politici de grup  ale 
guvernărilor de după 1989, au produs un 
mare dezastru în Vişeu de Sus, Guvernul 
nu nea ajutat decât întro măsură foarte 
mică să putem elimina efectele acestora. 
Majoritatea lu crărilor au fost suportate 
de către bugetul local. La această oră 
Consiliul local da to rează firmelor care au 
intervenit în 2008  cca. 4 mil. RON ( 40 
miliarde lei).
În urma deselor intervenţii făcute către  
Guvernul României şi către alţi factori de 
răspundere, sa reuşit finanţarea lucră rilor 
de apărare de mal şi protecţie a zonelor 
locuite de pe râul Vaser.

I  Pod Valea Scradei, finanţat de către Gu
vernul României  din fondul de rezervă  2 
mil. RON
I  6 punţi pietonale peste râul Vişeu şi  4 
punţi pietonale peste râul Vaser. 
Acestea încă nu sunt achitate în totalitate, 
valoarea acestora este de  0,55 mil. lei 
I  Prioritar  sau executat digurile din zo
na cartierului Ţipţirai, iar în acest moment 
se lucrează de la Novăţ în aval,  urmând 
ca în anii viitori să se termine lucrările 
necesare în zonă, dacă nu se va întrerupe 
finanţarea..
Din fonduri naţionale (O.G. 7/2006) 
sau executat lucrări de canalizare mena
jeră în zonele periurbane  ( Fabrica de 
pâine, Ţipţirai,Vişeu de Mijloc ), dar nu 
sau terminat din cauză că sa întrerupt 

finanţarea. Au rămas de executat lucrări în 
cart. Ţipţirai, Feher Şandor, Bogdan Vodă 
şi racordarea acestora la staţia de epurare. 
Aceste lucrări au fost câştigate prin lici
taţie de proiecte în anul 2006, dar după 
2008 finanţarea a fost întreruptă din cauze 
subiective ( politice).
Sau făcut multiple demersuri la gu
vern, existând promisiuni de reluare a 
finanţărilor, în luna decembrie sau finalizat 
din fonduri guvernamentale finanţarea 
lucrărilor executate în 2008, în valoare 
de 5,1 mld. lei. Sa solicitat finanţarea în 
continuare în valoare de 12,2 mld. lei vechi 
( 1,2 mil. RON)

Sau terminat lucrările de extindere a 
reţelelor de apă pe programul de finan

ţare European  SAMTID  prin A.D.I.L. 
(Asociaţia de Dezvoltare Intercomunitară 
Locală ) în zona centrală a oraşului şi 
reabilitarea parţială a staţiei de pompare. 
Valoarea acestor lucrări a fost de  1,7 
milioane Euro.
Sa intervenit continuu la cererea cetă
ţenilor pentru reabilitarea sau construirea 
de drumuri periferice din piatră şi balast. 
Putem aminti drumurile din zonele V. 
Râului, V. Scradei, V. Peştilor , Gurguiata, 
V. Vinului, Pinului, Poduri, Arşiţa, 
Colnice, Horean, Botoaia, Rădeasa, V. 
Ulmului, V. Rădiesei şi altele.

Ţin să mulţumesc cetăţenilor care au fost 
alături de noi şi au depus interes pentru 
realizarea acestor lucrări.

Nu sa intervenit decât sporadic la dru
mu  rile orăşeneşti, deoarece urmează im
plementarea unor proiecte mari de ex tindere 
apă, canal  şi modernizarea străzilor. 
Sa extins iluminatul public în peste 60 % 
din oraş şi sau finanţat de la bugetul local 
extinderi de reţele electrice în zonele locuite 
şi unde populaţia nu avea potenţial financiar 
pentru aceasta. Putem aminti zone locuite 
de pe V. Vinului, Poduri, Arşiţa etc. Sau 
făcut intervenţii pentru repararea reţelelor 
electrice din cartierele mai îndepărtate 
ale oraşului urbane, datorită uzurii fizice 
avansate exista pericolul întreruperii 
energiei electrice. Putem aminti cartierele 
V. Poieniţei, Rădeasa, Arşiţa, V. Vinului. În 
anul 2012 se va reabilita reţeaua electrică 
din cart. Colnice şi se va încerca extinderea 

din fondurile Consiliului Local de reţele 
electrice şi iluminat public, în zonele 
rămase fără aceste servicii publice”.

Referitor la sistemul de învăţământ, după 
trecerea acestuia la Consiliile locale şi 
datorită subfinanţării,  situaţia devine din 
ce în ce mai precară. Consiliul Local Vişeu 
a întocmit proiecte de reabilitare pentru 
toate şcolile din oraşul   Vişeu de Sus. 
Toate au fost trecute în rezervă, dar au fost 
finanţate din fonduri naţionale şi europene 
alte proiecte, fără a ţine seama de priorităţi. 
Extinderea Şcolii nr. 1, în parteneriat cu un 
finanţator din Germania, nici azi, după 3 
ani, nu este achitată.
În planul Regional de dezvoltare a in
frastructurii, oraşul Vişeu de Sus este 

cuprins în proiect de reabilitare a Gră
diniţei nr. 1 (lângă Pompieri) şi a Creşei  
oraşului (din cadrul Spitalului).
Cu toate că sa ţinut cont de programele de 
finanţare regională şi naţionale şi Consiliul 
local a  depus multe proiecte, sumele 
derulate pentru implementarea acestora 
( în special din fonduri naţionale) sau 
împărţit în general pe criterii politice.
Drumurile de pe Valea Râului, Valea 
Scradei, Valea Vinului au primit aviz 
necesar pentru finanţare,  dar au fost scoase 
de pe listă, cu toate că erau eligibile şi avea 
inclusiv Proiect tehnic şi caiet de sarcini în 
vederea licitaţiei.
Acelaşi lucru sa întâmplat şi cu rea bilitarea 
pârâului Botoaia şi Bobului,  sunt trecute 
în rezervă pe finanţare POSMEDIU.

Lucrări de anvergură cu costuri sem nificative au fost:

În anul 2012 se vor implementa 
urmă toarele proiecte  pentru 
reabilitarea infrastructurii 
orăşeneşti:

1. Canalizare periurbană (ce a 
rămas nefinalizat) străzile:  Gutinului, 
N. Iorga, Iza, Mesteacănului, Bâr
daşilor, Alunişului, Căpşunilor, Măcri
şului, Bogdan Vodă I şi II, Măceşelor, 
Tine retului, Botoaia, Nuferilor, 
Ţapinarilor, 1 Mai, 9 Mai, Pietrosului, 
N. Grigorescu, Rozelor, Tisei,  fiind 
ultimul an de im plementare. Finan
ţarea  acestui proiect a fost suspendată 
în anul 2008, din motive subiective. 
Termenul de implementare a acestui  
proiect a fost de 24 luni, iar termenul 
de finalizare a fost anul 2009. 

Cu toate demersurile făcute la toate 
foru rile  competente, în care sa 
explicat necesitatea şi oportunitatea 
executării acestor lucrări în termenele 
contractului, nu sau primit fondurile 
necesare finalizării proiectului . 
Din această cauză au rămas neexecutate  
lucrări pe străzile  sus amintite.

2. Implementarea proiectului de 
extindere apă şi canal finanţat din 
fonduri POS MEDIU şi reabilitare 
staţie de epurare în valoare de 7,5 mil. 
EURO ( cca. 308 miliarde lei vechi ) se 
va face începând din vara anului 2012.
În acest moment are loc licitaţia publică 
a serviciilor necesare implementării
proiectului . 

De asemenea, în luna decembrie 
s-a semnat contractul cu Agenţia de 
Dezvoltare Nord –Vest pentru im-
plementarea proiectului integrat 
de dezvoltare urbană (PIDU) care 
cuprinde 2 componente distincte:

1. Reabilitarea infrastructurii urbane ce 
presupune asfaltare ( carosabil şi trotuare 
inclusiv canale pluviale ) pe străzile:
I  Cartier Ţipţirai – Teilor, Rodnei, Pris
lopului, Rozelor, 9 Mai, 1 Mai .
I  Cartier Central – Cerbului, Mara mure
şului, Ţapinarilor, Libertăţii, Iuliu Maniu, 
Carpaţi, Republicii, Trandafirilor, M. 
Eminescu, T. Vladimirescu, A. I. Cuza, 
Gării, Păcii, Florilor.  
Valoarea totală a proiectului este de 
17.523.422 RON, din care : 

 13.657.403 RON fonduri europene
  3.336.019 T.V.A.
 803.148 – contribuţie proprie a 
Consiliului Local   

  urmează în  lunile decembrie – martie 
achiziţia publică.

2. Sistem de supraveghere video în cen trul 
urban al oraşului nostru în vederea eliminării 
vandalismului şi acţiunilor antisociale. 
Se vor monta 32 camere de supraveghere. 
Acţiunea de supraveghere va fi monitorizată 
de  poliţia orăşenească  şi poliţia locală .
În ianuarie – aprilie 2012 va avea loc licitaţia 
publică urmând a se executa lucrările. 
Valoarea totală  a proiectului este de 
1.037.684 RON.
  Fonduri europene  787.531 RON
 Valoare neeligibilă  61.144 RON 
 T.V.A  189.007 RON 

Tot în această perioadă se va scoate la licitaţie 
reabilitarea Casei de cultură . Sa primit 
avizul favorabil de la Compania Naţională 
de Investiţii pentru finalizarea proiectului 
tehnic în vederea licitaţiei publice. Valoarea 
proiectului este de 1,6 mil. RON ( 16 
miliarde lei ).
Cu toate că dezvoltarea infrastructurii 
turistice pe Valea Vaserului este proiect 
cuprins în Strategia Naţională de Dezvoltare 
a Turismului  din  România, iar proiectarea 
a fost executată din fonduri ale Ministerului 
Turismului şi Dezvoltării Regionale,  pri
marul spune că nu a avut susţinere politică 
pentru promovarea acestuia, iar proiectul 
a rămas în rezerva  POR şi rezerva  Pro
gramului Naţional de Dezvoltare a 
Turismului din România.

Prin H.G. sa transferat Spitalul orăşenesc  
de la Ministerul Sănătăţii şi Familiei la 
Consiliul Local Vişeu de Sus. Automat 
cheltuielile  ce apasă pe bugetul local 
sau majorat. Toate cheltuielile materiale 
pentru funcţionare sunt suportate de către 
Consiliul Local. Au existat propuneri de 
cofinanţare a acestor cheltuieli de către 
localităţile arondate în funcţie de numărul 
de bolnavi trataţi, dar nu sa obţinut în 
acest sens avizul  Consiliului Local.  În 
aceste condiţii, bugetul local suportă toate 
cheltuielile de funcţionare. De asemenea, în 
Consiliul Director sa aprobat înfiinţarea 
unor saloane care să funcţioneze pe bază de 
taxă pentru persoanele potente financiar .
În anul 2011, Consiliul local a finanţat 
pentru  spitalul din Vişeu de Sus lucrări în 
valoare de  aprox. 430.000  RON.

4 ani în funcţia de viceprimar şi 
12 în funcţia de primar.  

Vasile Ciolpan a dăruit şi 
dedicat 16 ani vişeuanilor şi 

oraşului în care crede şi căruia îi 
aparţine. un exemplu de tărie, 

curaj, credinţă. 

dedicaţi vişeuanilor 
ani16

„Dacă în urma ta rămân realizări, înseamnă că nu ai trădat electoratul care te-a ales. Desigur şi electoratul trebuie  
să înţeleagă că nu se pot face toate o dată”. 

„Faptul că din multitudinea problemelor ivite începi să rezolvi treptat o parte importantă din ele, asta îţi dă curaj  
să mergi mai departe”. 



Iubeşte oamenii, crede în ei şi se 
dedică lor. Primarul comunei 
Rona de Sus, Ioan Romaniuc 
este un ales încojurat în 

permanenţă de oameni şi dedicate 
în întregime lor. Nu se dezlipeşte de 
primărie nici sâmbăta, iar oamenii 
îi bat la uşă oricând, cu orice 
problemă. 
În 1996 a candidat la funcţia de 
primar cu gândul de a face ceva 
pentru oameni. Şi azi, după 16 ani, 
în slujba comunităţii spune că: “cea 
mai mare mulţumire este când văd 
că am făcut ceva pentru oameni. 
Eu nam făcut pentru mine nimic 
de când sunt primar. Când mam 
dus de primar nam făcut acest pas 
pentru câştig. Câştigam înainte mult 
mai bine. Eu merg pe ideea că nimic 
no să duc cu mine după ce mor aşa 
că trebuie să fac ceva pentru alţii. 
Material am duso mai bine înainte 
să fiu primar. Plus că eram mult mai 
relaxat. Am pus banii de la mine să 
plătesc salariile funcţionarilor, dar 

nu mam lăudat. Aşa mi sa părut 
normal să procedez”.

La fel de normal i se pare să asculte 
păsurile fiecăruia şi săl ajute pe 
fiecare, chiar dacă problema res
pectivă nu intră în atribuţiile 
unui primar. Romaniuc consideră 
că datorează respect, dăruire şi 
implicare celor care lau ales. 
Responsabilitatea pentru încrederea 
primită iau dat puterea să se lupte 
pentru proiectele comunei şi să nu 
renunţe la priorităţile oamenilor. 
Aşa a făcut cu băile de la Coştiui, 
cu proiectul alimentării cu apă a 
comunei şi canalizării, cu proiectele 
drumurilor, cu reabilitarea şcolilor 
etc. 
Conduce o comună multietnică dar 
spune că: „Pentru mine nui nicio 
deosebire dacă cineva e maghiar, 
român, ucrainean sau de altă etnie. 
Asta pentru că eu sunt primar pentru 
toţi oamenii, chiar şi pentru cei care 
nu mau votat”. 

un primar 
DINTre oaMeNI,

Ioan Romaniuc este un primar atipic. Conduce 
comuna rona de Sus din 1996, timp în care s-a dedicat 

în totalitate oamenilor şi problemelor lor. Nu a decis 
să candideze pentru statutul său social sau material, ci 

pentru binele celor mulţi.   

pentru oameni ,„Cea mai mare mulţumire este când văd că am făcut ceva pentru 
oameni. Eu n-am făcut pentru mine nimic de când sunt primar. Când 

m-am dus de primar n-am făcut acest pas pentru câştig. Câştigam 
înainte mult mai bine. Eu merg pe ideea că nimic n-o să duc cu mine 

după ce mor aşa că trebuie să fac ceva pentru alţii”.
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Comuna BOTIZA este casa 
mea, parte în sufletul meu. 
În momentul în care am fost 
aleasă primar miam promis 

că o să fac din acest ţinut minunat un loc 
sigur şi frumos pentru noi şi copii noştri.
Am avut onoarea, vreme de mulţi ani, să 
vă educ copiii. Apoi, mia revenit onoarea 
de conduce această localitate pentru 16 
ani, timp în care am devenit ca o familie. 
Ne spunem unii altora nevoile şi păsurile, 
ne susţinem reciproc şi, mai ales, ne 
acordăm respect şi afecţiune reciprocă. 
Datorită dumneavoastră sunt unul dintre 
cei mai longevivi primari din judeţ, şi cred 
că proiectele realizate şi interesul pe care 
lam acordat problemelor dumneavoastră 
demonstrează că nu vam dezamăgit. 
Am fost, încă de la prima investire în 
funcţie, un primar dintre oameni, vam 
considerat partenerii mei în lupta pentru 
dezvoltarea locală, vam expus problemele 
şi necesităţile, mam consultat de fiecare 
dată cu dumneavoastră şi vam ascultat 
opiniile. 
De aceea, consider că proiectele realizate 
sunt în concordanţă cu priorităţile 
noastre, ale tuturor. 
Să fii primar înseamnă să respecţi oamenii 
şi să fii în slujba lor. Dumneavoastră 

ştiţi că uşa mea e deschisă tot timpul, fie 
zi, noapte, sâmbătă sau duminică. Ştiu că 
dumneavoastră vă mândriţi cu primarul 
şi vreau să aveţi certitudinea că, oriunde 
am mers, la nivel de judeţ, în ţară, în faţa 
forurile europene, şi eu mam mândrit cu 
localitatea şi oamenii mei, pentru că fiecare 
dintre dumneavoastră meritaţi. Sunteţi 
oameni harnici şi cinstiţi. Şi aşa am încercat 
să fiu şi eu. 
Am considerat întotdeauna că localitatea 
noastră e unică şi merită să fie cunoscută 
şi vizitată de turişti din ţară şi străinătate. 
Dar condiţia de bază era o infrastructură 
modernă, prioritate pe care am îndeplinito 
încă din primii ani de mandat. În 1999, 
în Botiza curgea deja apa la robinet. Era 
prima localitate din Maramureşul Istoric 
cu apă curentă. Atunci nu erau încă deloc 
pensiuni în zonă. Au urmat alte proiecte 
care au dezvoltat infrastructura şi care 
neau îndeplinit visul. Astăzi, Botiza este 
întradevăr un pol turistic şi un exemplu în 
întregul judeţ şi în ţară. Avem aproape 300 
de locuri de cazare, avem administratori de 
pensiuni calificaţi. 
Apoi, am revenit cu toţii ambasadori ai 
tradiţiilor şi obiceiurilor din străbuni, 
identitate pe care o păstrăm şi o promovăm 
cu mândrie oriunde în lume. 
De asemenea, am căutat în permanenţă 
îmbunătăţirea condiţiilor de trai şi a 
serviciilor, am încercat să modernizăm 
educaţia, serviciile sociale, de sănătate şi, 
nu în ultimul rând, administraţia publică 
locală. Am reuşit multe împreună şi sunt 
sigură că vom reuşi şi în viitor”. 

Cu stimă, 
Ioana Trifoi 

Ioana Trifoi, 
primarul comunei 
Botiza

„Oamenii trebuie să se 
gândească la viitor şi să ia în 
considerare ce s-a făcut. Eu 
aş vrea să-mi duc proiectele 
în continuare şi să fac pentru 
oameni măcar atâta cât am 
făcut până acum, dacă nu chiar 
mai mult”

Ioan Romaniuc

,,Dragi 
locuitori  
ai comunei 
Botiza, 



„Am considerat că datorez comunităţii care m-a format ca OM, cunoştinţele, 
puterea, competenţa pe care am dobândit-o şi am candidat la funcţia de 
primar, încurajat de încrederea pe care mi-aţi arătat-o şi care m-a reconfirmat 
în această funcţie în 2008”. 
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Ca şi dumneavoastră sunt un fiu al acestei 
comune de oameni credincioşi, harnici, 
cinstiţi şi omenoşi. Aici, de la bătrânii 
noştri am învăţat dragostea de Dumnezeu 
şi respectul pentru oameni, principii pe 
care leam aplicat în orice postură ma 
dus viaţa. 
În urmă cu opt ani, am considerat că 
datorez comunităţii care ma format ca 
OM, cunoştinţele, puterea, competenţa 
pe care am dobândito şi am candidat la 
funcţia de primar, încurajat de încrederea 
pe care miaţi arătato şi care ma 
reconfirmat în această funcţie în 2008. 
Am considerat că localitatea noastră are 
un potenţial natural, cultural şi mai ales 
uman imens, pe care avem datoria săl 
punem în valoare şi săl dezvoltăm. 
Am prioritizat problemele comunei şi 
an de an am reuşit să bifăm împreună 
realizări importante care ne fac traiul mai 
bun şi mai uşor. 

Am reuşit să finalizăm proiectele im
portante de infrastructură: alimentare cu 
apă, drumuri. Apoi, am gândit că trebuie 
să dăm o nouă faţă comunei. Instituţiile 
publice reprezintă cartea de vizită a oricărei 
localităţi, de aceea am pus accentul pe 
modernizarea şcolilor, căminelor culturale, 
dispensarului. Am gândit un proiect 
frumos, important şi curajos pentru 
construcţia unui nou sediu de primărie, 
pe care sunt sigur că vom avea împreună 
bucuria şi mulţumirea de al inaugura. 
Apoi, am considerat că avem datoria de a 
promova şi împărtăşi frumuseţile cu care 
Dumnezeu a înzestrat această zonă, de 
aceea am căutat să dezvoltăm turismul, să 
realizăm proiecte ca şi muzeul sau centrul 
de informare turistică. 
Nam uitat nici de păstrarea tradiţiilor 
şi obiceiurilor, zestrea noastră culturală 
pe care trebuie so transmitem tinerelor 
generaţii. 

Lista proiectelor realizate e lungă, la fel şi a 
obiectivelor pe care leam identificat şi pe 
care doresc să le realizez mai departe. 
Cea mai mare mulţumire a mea e însă 
faptul că am putut să fiu aproape de 
dumneavoastră, să vă ascult, să vă ajut, să 
vă îndrum”.

Cu stimă, 
Mihai Nemeş 

Mihai Nemeş, 
primarul comunei 
Călineşti

Propunerea noastră este să 
declanşăm un vast program de 
educaţie agricolă, în colaborare 
cu autorităţile specializate. 

Acest program ar trebui să fie parti
cularizat pentru fiecare zonă, în funcţie de 
specificul agriculturii în comuna, judeţul 
sau regiunea de dezvoltare respectivă, care 
să fie accesibil tuturor agricultorilor. Pe 
termen lung, ne propunem ca agricultorii, 
indiferent de cât de mult teren agricol 
au în proprietate, să se dezvolte şi 
modernizeze, astfel încât să obţină cât 
mai uşor certificările necesare pentru 
comercializarea produselor agricole. 
Toate aceste programe educaţionale ar 
trebui să fie gratuite şi opţionale şi este 
sarcina celor care aplică programele ca 
ele să atragă cât mai mulţi agricultori deja 
implicaţi sau doar care doresc să înceapă 
o activitate de acest tip.
Educaţia economică are un rol la fel de 
important. Aşa încât, trebuie să punem 
în funcţiune un vast program de educare 
a locuitorilor din acest mediu, sau al 
agricultorilor pe care îi dorim calificaţi, 
în sensul menţionat mai sus, cu privire la 
mecanismele pieţei, instituţiile acesteia, 
instrumentele de piaţă etc. 

Printre scopurile pe care ni le propunem, 
ca nivel de strategie naţională, cu aplicare 
şi efecte locale, sunt rentabilizarea ac
ti vităţii producătorilor agricoli, apro
vizionarea pieţei cu produse româneşti, 

la preţuri comparabile cu cele din 
alte ţări UE, renunţarea la importuri 
şi îmbunătăţirea balanţei de plăţi a 
statului, prin asigurarea necesarului 
de consum al populaţiei României cu 
alimente de calitate superioară, în con
diţii de siguranţă alimentară pentru 
recâştigarea pieţei româneşti, asigurarea 
de venituri la nivelul salariului minim pe 
economie pentru agricultorii din fermele 
gospodăreşti de subzistenţă, participarea 
economiei rurale la realizarea bugetului 
de stat şi modernizarea condiţiilor de 
viaţă din zona rurală.

Nu putem face abstracţie de agricultură, 
nu mai putem ignora un domeniu vital şi 
esenţial, ca anvergură, pentru economia 
României. Dezvoltarea activităţilor 
eco no  mice agricole trebuie făcută  în
tro corelare perfectă cu proiectele de 
dezvoltare rurală, ştiut fiind că în Ro
mânia, zonele rurale reprezintă 92% din 
suprafaţa ţării şi 54% din populaţie.
Participarea populaţiei care lucrează 
în agricultură la realizarea venitului 
naţional printro serie de alte activităţi 
economice: industrie, prestări de servicii, 
turism, este esenţială pentru atingerea 
unor deziderate vechi, universal valabile, 
acelea ale construirii unei economii sănă
toase, dar şi a  unei populaţii sănătoase.
Proiectele noastre pentru agricultură se 
bazează pe creşterea inteligentă, dezvol
tarea durabilă şi gradul de ocupare a 

forţei de muncă, în convergenţă cu regle
mentările Uniunii Europene în domeniu, 
dar nu omit componenta socială, care  
vizează cele 4.256.152 de exploataţii 
agricole, din ţară, din care fac parte şi 
cele câteva mii din judeţul Maramureş.
Pentru ca aceste deziderate să se 
transforme în realitate, împreună cu 
reprezentanţii Ministerului Agriculturii, 
cu tânărul, dar experimentatul Daniel 
Constantin, va trebui să identificăm 
cele mai potrivite măsuri care să vizeze 
creşterea inteligentă şi dezvoltarea du
rabilă. Astfel, toate deciziile vor trebui 
să fie fundamentate ştiinţific, tinerii 
vor trebui atraşi şi implicaţi activ în 
agricultură, procedeele agricole vor 
trebui modernizate şi informatizate, 
resursele naturale vor trebui utilizate cu 
eficienţă maximă şi raţional, vor trebui 
introduse culturile bio şi eliminate, pe cât 
posibil, activităţile care distrug mediul.

Proiecte sunt multe, idei bune, de 
asemenea. De profesionişti nu ducem 
lipsă. Singurul adversar al noului 
guvern al României este, acum, timpul. 
Nişte proiecte de anvergura celor de 
mai sus, care vizează schimbarea din 
temelii ale unui sistem, necesită ani şi 
susţinere politică stabilă, care poate fi 
obţinută numai în urma unor alegeri 
libere şi democratice.

Despre AgRICulTuRA noastră  
cea de toate zilele

Dragoş Titea

Până acum v-am vorbit despre proiectele noastre, ale Uniunii Social 
Liberale şi, implicit, ale mele, privitoare la reformele din administraţia 

publică locală şi centrală, despre economie şi turism şi deloc despre un 
domeniu extrem de important, şi anume, agricultura.

Mi-am propus, alături de colegii mei, să promovez prin proiectele mele 
o nouă concepţie cu privire la modernizarea agri cul turii, care porneşte 

nu atât de la tehnologiile agricole, cât de la oameni. Noutatea acestui 
tip de abordare este că, în combinaţia de politici destinate agri-

culturii şi care acum sunt mai ales politici financiare, economice şi 
tehnologice, să introducem o componentă nouă – poli ticile sociale, 

politicile desti nate îm bunătăţirii capitalului uman din agricultură. Este 
absolut indispensabil să asigurăm pentru agricultorii tineri o dublă 

pregătire profesională, agricolă şi economică. 

,,Dragi 
locuitori  
ai comunei 
Călineşti, 
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A fost un candidat al cetăţenilor 
şi a devenit un primar al 
cetăţenilor. Lista realizărilor 
din aceşti patru ani e lungă: 

I „Am reuşit împreună cu echipa din jurul 
meu şi cu toţi angajaţii primăriei să fac de 
multe ori imposibilul, posibil, să asfaltez 
în fiecare an fără ajutorul guvernului câte 
un kilometru de drum (Aleea Minerilor 
şi str. Scolii în 2008 str. Dragoş Vodă 
şi Eminescu în 2009, str.  Pietrosului şi 
Crişan în 2010 şi str. Plevnei).  
I Am reuşit să betonez mai bine de 
un kilometru de drum în Chiuzbaia, 
şi cu ajutorul cetăţenilor am finalizat 
proiectele FRDS în toate localităţile 
aparţinătoare, reuşind astfel pietruiri 
betonări şi asfaltări pe 10 km de străzi.
I Am reuşit să concasăm şi să pietruim cu 
ea drumuri din oraş şi Chiuzbaia 4000 
tone de piatră.
I Am finalizat modernizarea ilumina  tu
lui public reuşind să introduc în proiect 
şi localitatea Tăuţii de Sus şi Chiuzbaia 
ceea ce a însemnat atragerea a încă 
200.000 dolari şi montarea suplimentară 
a 687 de corpuri de iluminat.

I Am repornit lucrările la grădiniţa din 
Satu Nou de Sus reuşind să aduc fonduri 
de 200.000. Ron şi am reuşit să schimb 
acoperişul de pe căminul cultural din 
aceeaşi localitate.
I Am finalizat lucrările de canalizare şi 
introducere a apei în Tăuţii de Sus lucru 
care sa făcut cu un efort financiar din 
bugetul oraşului de peste 300.000 Ron.
I Am refăcut şi refacem trotuarele 
în localitatea Tăuţii de Sus întrun 
parteneriat negociat cu cei de la Com
pania Naţională de Drumuri.
I Am refăcut din temelii piaţa de alimente 
a oraşului cu tot ceea ce înseamnă in
frastructură (canalizare, apă, asfalt, etc.)
I Am demarat lucrările la o nouă şcoală 
în cartierul Microraion, şcoală care va 
avea 12 săli de clasă.
I Am modernizat 8 Săli de clasă la 
internatul liceului creând astfel condiţii 
optime pentru elevii şcolii generale 
nr. 1.asta după ce am fost obligaţi să 
închidem clădirea de la Zarda.
I Am creionat parcelat şi concesionat 
aproape în totalitate noul cartier de 
locuinţe din Nyres, lucru care aduce 
beneficii anuale la buget de aproximativ 
100.000 Ron. Cartier în care am reuşit să 
facem în 2011 şi drumurile şi iluminatul 
public.

I Am reuşit să anvelopăm 7 blocuri prin 
programul naţional al MDRT, lucru care 
a necesitat contribuţii din bugetul local 
de 800.000 ron. 
I Am schimbat acoperişul pe grădiniţa 
din str. Dragoş Vodă
I Am refăcut podeţe şi punţi în câteva 
zone în care nu sa mai intervenit de zeci 
de ani.
I Și lucrul cel mai important cred eu es
te acela că nu neam mai împrumutat. 
În timp ce alţii au luat împrumuturi ca 
să poată realiza obiective noi am reuşit 
să plătim şi datoriile şi să ne ţinem şi de 
putinele obiective menţionate mai sus».

De asemenea, în aceşti 4 ani au fost 
realizate o serie de proiecte care au 
primit undă verde pentru finanţare şi 
care vor fi implementate începând cu 
acest an. Cel mai important este  PIDU 
(Planul Integrat de Dezvoltare Urbană) 
a oraşului Baia Sprie proiect în valoare 
de 4,2 mil de euro şi care presupune 
modernizarea străzilor, trotuarelor şi 
a zonelor verzi în zona centrală a ora
şului cuprinzând Microraion Vest, str. 
Gutinului, Plevnei, Boczor Wolf şi 
Ştefan cel Mare de asemenea în zona se 
vor instala un număr de 64 de camere 
de luat vederi pentru a creşte siguranţa 
cetăţenilor care locuiesc în oraş.

un primar 
de10

Dorin Vasile Paşca a candidat 
în 2008 la funcţia de primar a 
oraşului Baia Sprie, cu gândul 

la viitorul copiilor săi, ai noştri, 
ai oraşului, crezând cu tărie că 

Baia Sprie trebuie să devină 
oraşul pe care cetăţenii săi îl 

merită. a ales ca slogan² „respect, 
responsabilitate, competenţă”.  

Trei principii pe care le aplică în 
fiecare zi. 

,,„Cred că o administraţie publică trebuie să-şi trateze 
cetăţenii cu respect, problemele comunităţii cu 
responsabilitate şi să aibă oameni competenţi în structurile 
locale”. 

Aşa a început în 2008 o candidatură şi o poveste care a schimbat istoria 
postdecembristă a Băii Sprii. Dorin Vasile Paşca a decis să candideze la 
funcţia de primar pentru a reda locuitorilor oraşul pe care îl merită şi a 
reda Băii Sprii strălucirea şi importanţa de altădată. 

Dorin Vasile Paşca crede cu tărie că Baia Sprie trebuie să devină oraşul pe care cetăţenii săi îl merită. A ales ca slogan: „respect, 
responsabilitate, competenţă”.  Trei principii pe care le aplică în fiecare zi. 

,,
Trăim cu toţii întrun tărâm 

binecuvântat, căruia Dumnezeu 
ia încredinţat rolul şi dificila 

misiune de a scrie, uneori cu jertfă 
şi sânge, istoria rezistenţei, credinţei 

şi patriotismului. 
Strămoşii noştri neau demonstrat, 
prin exemplul personal, că, atunci 
când există credinţă, curaj şi dăruire, 
totul este posibil. Ei neau lăsat o 
zestre şi o identitate care ne face unici 
şi mândri şi care, totodată, ne obligă 
să construim împreună un viitor pe 
măsura trecutului nostru. 
Am crezut întotdeauna că avem 
o datorie sacră faţă de trecut şi o 
obligaţie de onoare faţă de viitor. Am 
crezut că oamenii şi comuna noastră 
merită mai mult. Acesta a fost 
gândul cu care am candidat în 2000 
la funcţia de primar a comunei Ieud. 
De atunci, cu ajutorul lui Dumnezeu, 
cu susţinerea echipei primăriei şi a 
fiecăruia dintre dumneavoastră am 
reuşit să realizăm lucruri importante. 
Nu am promis niciodată mai mult 
decât puteam face şi am mulţumirea 

că am reuşit sămi îndeplinesc 
toate obiectivele pe care mi leam 
propus şi pe care leam expus în 
faţa dumneavoastră în 2008. Sigur, 
întotdeauna este loc de mai bine şi 
mai mult şi sunt multe obiective pe 
care trebuie să le realizăm împreună. 
Vam demonstrat vreme de trei 
mandate că pot şi ştiu să dezvolt 
comuna. Din 2000 am atras pentru 
Ieud fonduri importante, în toate 
domeniile: infrastructură, social
sănătate, cultură. 
Ştiu că, alături de credinţă, curaj, 
onoa re, o trăsătură importantă e 
ieudenilor este continuitatea. De 
aceea, vreau să desăvârşesc această 
strategie de dezvoltare, definitivând 
proiectele începute şi gândind altele, 
noi, pe programele de finanţare din 
fonduri structurale, pentru ca Ieudul 
să devină întradevăr ceea ce merită să 
fie: o comună europeană, o carte de 
vizită pentru Maramureş. 

Primarul comunei Ieud, 
Nicolae Traian David 

Dragi ieudeni,

ieudul, 
istoria, oamenii  

şi identitatea 
care obligă 

„Am crezut întotdeauna că avem 
o datorie sacră faţă de trecut şi o 
obligaţie de onoare faţă de viitor. 
Am crezut că oamenii şi comuna 
noastră merită mai mult. Nu am 
promis niciodată mai mult decât 
puteam face şi am mulţumirea 
că am reuşit să-mi îndeplinesc 
toate obiectivele pe care mi le-am 
propus”.

Nicolae Traian David

Staţie de epurare Uliţa Gârbovei Uliţa Mănăstirii

Diguri râul 
Ieudişor, 

mal drept

Diguri 
râul Ieudişor, 

mal stâng



Reporter: Într-o declaraţie recentă 
spuneaţi că următoarele  6 luni sunt 
mai importante decât Revoluţia din 
1989. Ce fel de revoluţie aşteptaţi în 
perioada următoare?

Zamfir Ciceu: Am preluat şi eu această 
declaraţie, numi aparţine în totalitate, 
dar cred că în bună parte în funcţie de 
măsurile care se vor lua, depinde calea 
pe care România va merge. Nu de o 
revoluţie avem nevoie, ci de măsuri care 
să ducă la stoparea declinului economic, 
stabilizarea mediului de afaceri, rea
ducerea la nivelul anterior a pensiilor şi 
salariilor şi apoi la creşterea economică 
de care avem nevoie. 

Rep.: Se poate face o comparaţie cu 
Revoluţia din 1989 şi din punct de 
vedere a gradului ridicat de speranţă 
a românilor. 

Z.C.: Românii tot timpul şiau pus 
speranţa întro schimbare. Cred că după 
22 de ani de pseudodemocraţie este 
momentul întradevăr să intrăm întro 
democraţie cu o economie de piaţă 
funcţională. Şi se poate. România are 
resurse, dar nu are oameni. 

Rep.: Proveniţi dintr-o comunitate şi 
dintr-o familie cu principii frumoase şi 
curate. După care din aceste principii 
vă ghidaţi în postura de candidat şi în 
cariera politică?

Z.C.: În primul rând, cred că trebuie să 
fim sinceri cu noi înşine. Să ne eliberăm 
de ce ne spun cei care ne înconjoară, să 
facem o retrospectivă interioară sinceră 
şi să spunem ăsta sunt și asta pot să fac. 
Trebuie să ne facem treaba fiecare, acolo 
unde muncim. Din păcate, politicienii 
şiau orientat mai mult privirea spre 
Balcani, cred că ar trebui să ne orientăm 
mai mult spre Apus. 

Rep.: Fiind avocat de profesie, dacă 
ar trebui să ţineţi o pledoarie pentru 
Maramureş, ce argumente aţi folosi? 

Z.C.: Eu cred că în Maramureş oamenii 

sunt oneşti. Au avut răbdare şi au nevoie 
de speranţă. Şi atunci, când vedem ceea 
ce ne înconjoară, nişte oameni minunaţi, 
nişte locuri minunate care ne înconjoară 
şi nepăsare, trebuie să aducem tot timpul 
în atenţia celor care ne guvernează, ceea 
ce avem noi aici şi faptul că nu merităm 
să fim lăsaţi de izbelişte. Suntem urmaşii 
dacilor liberi, şi trebuie să dăm o şansă 
acestui judeţ să se dezvolte. 
Asta trebuie să facem. Miam adus aminte 
de una din legile lui Murphy, atunci 
când vrei ca administraţia săţi rezolve 
problema, fă ca problema ta să devină 
problema lor. Noi trebuie să facem în 
aşa fel încât această problemă a noastră 
să devină una naţională. Să fim băgaţi în 
seamă şi să nu mai fim codaşii României 
din punct de vedere al administraţiei 
centrale. 

Rep.:  Care zone vi se par cele mai 
oropsite, mai izolate?
Z.C.: Toate. Zona Codru care face 
legă tura cu judeţul Sălaj este foarte 
izolată, am văzut sate îmbătrânite, case 
aproape părăsite. Oamenii trebuie să 
fie încurajaţi să producă, altfel nu ne 
putem dezvolta. Am fost foarte mult în 
zona de Nord, de peste Deal, o zonă care 
poate fi dezvoltată din punct de vedere 
a zootehniei, pomiculturii, turismului. 
Are oameni care muncesc, care trebuie să 
se descurce singuri. Cum poate Bucovina 
de exemplu? Am spus întotdeauna: omul 
sfinţeşte locul. 

Rep.: Cum vedeţi absorbţia fondurilor 
europene şi realizarea unor proiecte 
care să acopere nişte nevoi reale?

Z.C.: Am văzut în ultimul timp ce sa 
întâmplat cu douătrei proiecte. Dacă nu 
te apleci la nevoia de bază a cetăţeanului... 
E uşor prin structurile de bază să te 
apleci şi să cunoşti care sunt nevoile şi 
aşteptările şi să găseşti soluţii. Ori, dacă 
facem proiecte doar ca să spălăm bani sau 
să facem excursii, nu ajungem nicăieri. 
Trebuie să gândim strategii durabile, pe 
termen lung şi mediu. Un proiect care să 

ducă la rezultate, eu nu am văzut nici unul 
în judeţul Maramureş. Şi apoi CJ trebuie 
să facă o corelare între proiectele care 
se desfăşoară. Strategiile de dezvoltare 
trebuie gândite şi corelate la nivel 
naţional, judeţean şi local. Iar preşedintele 
CJ, ca preşedinte al unui judeţ, trebuie 
să aibă o atitudine deschisă cu privire la 
orice problemă care intră în competenţa 
sa, şi acolo unde sunt chestiuni tehnice să 
le transmită specialiştilor. Pentru toate, e 
nevoie însă de linişte, în toate structurile, 
începând cu familia. Când există linişte, 
există dezvoltare. Scandalul nu aduce 
nimic bun. Din păcate, în 2004, prin 
vocea preşedintelui Băsescu care a spus: 
„liniştea nu este bună la nimic” sa dat 
semnalul dezastrului din România.  

Rep.: Care sunt calităţile unui lider 
adevărat?

Z.C.: În primul rând trebuie să fie un 
bun comunicator, apoi un foarte bun 
organizator şi pe urmă să fie un om 
corect. Dacă eşti corect, chiar dacă faci 
greşeli, ţi le asumi. 

Rep.: Ce le transmiteţi oamenilor?

Z.C.: Să fim uniţi toţi pentru Maramureş 
şi să creadă că de data asta este posibilă 
schimbarea în mai bine a vieţii lor. 

,,
Zamfir Ciceu, candidatul USL la preşedinţia CJ Maramureş 

„Cred că trebuie să fim 
sinceri cu noi înşine. Să ne 
eliberăm de ce ne spun cei 
care ne înconjoară, să facem 
o retrospectivă interioară 
sinceră şi să spunem ăsta 
sunt și asta pot să fac. 
Trebuie să ne facem treaba 
fiecare, acolo unde muncim”.

Zamfir Ciceu 

„Să fim uniţi toţi 
pentru Maramureş!”


